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A biztosított kedvezményből 
senkit sem lehet kirekeszteni

Rácz Gyula szb-tilkár nyilatkozata az új munkarendről

A III. bányaüzemnek az új 
munkarendre való átállása 
számos olyan kérdést vet fel, 
amelyek természetszerűen 
nemcsak az üzem, hanem az 
egész vállalat dolgozóit kö
zelről érintik. Megválaszolá
suk tehát indokolt és közér
dekű. Mint legilletékesebbhez 
fordultunk Rácz Gyula elv
társhoz, a vállalati szakszer
vezeti bizottság titkárához, 
aki feltett kérdéseinkre az 
alábbiakban válaszol t.

Nem tessünk 
különbséget 
a dolgozók között

— Mit lehet tlt«ienos«i(- 
bao elmondani a in. bánya
üzemben bevezetésre kerüld 
új munkarendről?

— A kormánynak a mun
kaidő csökkentésére vonatko- 
tó intézkedése széleskörű 
visszhangra talált a mi vál
lalatunk dolgozóinál is. Az 
igény már korábban is fel
merült. Érdekes módon azon
ban nem az üzem dolgozói
nak egészére vonatkozóan. 
Volt például olyan kezdemé
ny ezés, hogy csak az admi
nisztratív dolgozók térjenek 
át a csökkentett munkaidőre. 
Volt olyan is, hogy csak váj- 
végieknél vezessük be a rö
vidített munkahetet azzal, 
hogy a feltételek meglesznek, 
akkor alkalmazzunk új mun
karendet a többi dolgozóknál 
Is. Természetesen mindkét el
képzelés helytelen. A válla- 
latvezetóségnek, a pártbizott
ságnak és a szakszervezeti bi
zottságnak az volt az állás
pontja, hogy az üzem áttér 
a rövidített munkahétre, azt 
az összes dolgozókra ki kell 
terjeszteni. Mindenkinek a 
munkája egyformán fontos a> 
üzem gazdasági feladatainak 
végrehajtásában, a termelés 
eredményességét mindenki 
egyformán elősegíti a maga 
munkaterületén. A törvények 
mindenkire egyaránt vonat
koznak, tehát nem lehet kü
lönbséget tenni a dolgozó* 
között. A biztosított kedvez
ményből senkit 6em lehet ki
rekeszteni.

— Ahhoz viszont, hogy a 
munkaidőcsökkentés ered
ményes legyen, teljesíteni 
kell az ismert három alapfel
tételt: a termelés színvonala 
ne csökkenjen, az önköltség 
ne emelkedjen, a dolgozók át
lagkeresete ne csökkenjen. 
Ebben a dolgozók legteljesebb 
egyetértésére számítunk. Min
denkinek meg kell értenie: öl 
nap alatt kell ezután elvégez
ni azt a munkamennyiséget, 
amit eddig hat munkanap 
alatt végeztünk. Azt Is , meg 
kell érteni, hogy nem általá
nos munknidőcsökkentésről 
van szó. Vájvégi dolgozóink 
heti munkaideje eddig is 36 
őrá volt, s ez nem változik 
Napi munkaidejük lesz hosz-

szabb, hogy szabadnaphoz jus
sanak. Tényleges munkaidő
csökkenésről ez ideig 48 órás 
munkaidőben foglalkoztatot
taknál beszélhetünk, akiknek 
a jövőben heti 44 órát kell 
öt nap alatt ledolgozni.

••
Ot nap alatt 
hat nap termelése

— Mit jelent ez a változás 
a dolgozók munka- ás élet
körülményeiben?

— A munkakörülmények
ben egyrészt a napi munka
idő növelésében, másrészt a 
bányabeli étkezés bevezetésé
ben jelentkezik a változás. Ez 
megkívánja a magasabb szín
vonalú munkahelyi munka- 
szervezés kialakítását, ami az 
egész műszaki gárda nagy 
feladata. Olyan munkafelté
teleket kell biztosítani, hogy 
öt nap. alatt ki lehessen ter
melni annyit, mint eddig hat 
nap alatt, s ugyanakkor a ke
resetben ne legyen visszaesés.

Ami az életkörülményeket 
illeti, feltétlenül beszélni kell 
arról a nagy változásról, am: 
a dolgozók szabadidejének 
növekedéséből származik. 
Több idő jut az önművelés
re, a kulturált pihenésre. 
Több idő jut a családnak, ami 
különösen lényeges szempom 
a vidéken lakó dolgozóknál. 
Különös gondot \ kell fordíta
nunk a munkásszállón lakó 
dolgozóinkra — és ez elsősor
ban szakszervezeti feladat. — 
Sokat kell tennünk azért, 
hogy megnövekedett — és 
nagyrészt a szállón eltöltött 
— szabadidejükkel okosan 
tudjanak gazdálkodni. Több 
kulturális rendezvényt kell 
biztosítani számukra és álta
lában az eddiginél többet kell 
foglalkoznunk velük. Az úgy
nevezett városi dolgozók nyil
ván családjaik körébon töltik 
szabadidejüket és ki-ki foko
zottabb mértékben hódolhat 
annak a kedvenc időtöltés
nek, amire eddig nem nagyon 
futotta a rendekezésre álló 
szabadidőből.

A III. üzemben egyébkén* 
ebben az évben célszerűen 
szeretnék felhasználni azokat 
a kilométereket, amelyek a 
szabadnapok következtében 
kimaradó, de szerződésileg 
biztosított munkásjáratokbó) 
rendelkezésre állnak. A sza
badidő jobb kihasználására 
társas kirándulásokat tervez
nek. Reméljük, sikerül ezt a 
tervet valóra váltani, mivel 
jelenleg úgy néz ki. hogy az 
AKÖV nem kívánja módosí
tani a szerződést.

Elmélyültebb 
mozgalmi munka

— Milyen hatással lehet a 
megváltozott munkaidő a 
mozgalmi munkára?

— A társadalmi munka zö
mét eddig is munkaidőn kí
vül végezték az aktívák. A

kérdés az: hogyan irányítsuk 
ezután a társadalmi munkát? 
Az alapelv az, hogy a mun
kahét rövidítéséből adódó 
szabadidő többletet semmi 
esetre sem szabad egyéb te
vékenységre igénybevenni. 
Arra törekszünk, hogy na
gyon jól előkészített értekez
leteket, termelési tanácskozá
sokat tartsunk. Közérthető, 
rövid, színvonalas beszámo
lókra van szükség, hogy a le
hetőség mégis meg legyen a 
szabad véleménykifejtésre. 
A mozgalmi munkában az ed
diginél is nagyobb feladat há
rul a munkahelyi szervekre, 
amelyeknek alaposabban kell 
foglalkozniuk a dolgozók 
problémáival és jó munká
jukkal el kell érni, hogy az 
általuk is megoldható ügyeik
kel ne forduljanak magasabb 
szervekhez. Ez egyben idő
megtakarítást. gyorsabb ügy
intézést is jelent. Nagyobb 
gondot kell fordítani a bizal
miak munkájának irányításá
ra. Nem szabad egy pillanat
ra sem efeledni, hogy a moz
galmi munka színvonalának 
emelése elsősorban a bizat 
miakon múlik, és ezért a jö
vőben még jobban kell mun
kájukra támaszkodni.

Felmentés 
a kötöttségek alól

— Az új munkarendnek a 
dolgozókkal való megtárgya
lása során milyen problé
mák merültek fel?

— Többször is felvetődött 
már: miért késik nálunk az 
ötnapos munkahét bevezeté
se? Legutóbb a Kollektív 
Szerződés tárgyalásánál kap
tunk több Ilyenirányú kér
dést. Akkor az volt az állás
pont, hogy a munkaidőben 
és az étkeztetésben fennálló 
kötöttségek gátolják nálunk 
a megoldást. Azóta azonban 
— mint ismeretes — tárgya
lásokat folytattunk annak 
érdekében, hogy a kötöttsé
gek alól felmentsék vállala
tunkat A felmentést meg

kaptuk. • Engedélyezték a váj
végi dolgozók napi munka- 

' idejének növelését a munka- 
: napok csökkentése érdekében,
' s engedélyezték a bányabeli 
1 étkezést is. Ez utóbbi különö
sen indokolt, hiszen nehéz 
testi munkát végző dolgozók 
táplálkozási rendjének ész
szerű megváltoztatása válik 

J így lehetővé.

Tilos a dohányzást
— Megkérdezzük az étkezés 

engedélyezésével kapcsolat
ban: ml a helyzet a binya- 
bell dohányzással?

— Más szocialista országok 
uránbányáiban nem tilos a 
dohányzás. Ezért érthetetlen 
a mi dolgozóink előtt a ná
lunk érvényben lévő tilalom. 
A magyar egészségügyi ható
ságok fokozott óvatossággal 
jártak el a dolgozók érdeké
ben az egészségvédelmi sza
bályok megalkotásában. Ügy 
látták, hogy sugárvédelmi 
szempontból célszerű a föld
alatti dohányzás eltiltása. Ez 
a tilalom ma is érvényben 
van, tehát az előírást be kell 
tartani. Más szóval: a föld- 

| alatti dohányzás továbbra is 
I tilos.
j — Hallottuk, hogy felvető
dött a dolgozók részéről a le- 

i és felszállás ideje térítésének
kérdése is.

— Mi a 36 órás munkahé
ten a vájvégen eltöltött időt 
értjük. A probléma felvetése 

i nem újkeletű, mi már koráb- 
' ban is foglalkoztunk vele és 
' felsőbb szerveink felé jelez
tük e téren meglévő problé

A dolgozók írdeklődéssei szemlélik az új munkarend tájé
koztató plakátjait.

szavaznak a dolgozók az új munkarend bevezetésére. 
Igennel szavazott a dolgozók 90,7%-a.

máinkat. Rendezése nemcsak 
rajtunk múlik, bár keresnünk 
kell a megoldást nekünk is. 
Nagyrészt azonban a népgaz
daság lehetőségeitől függ le
rendezésük.

Jogos
a szabadságidő
átszámítása

- • — A .HzeteW szabadságidő 
elszámolásával kapcsolatos 

problémákról 'Is hallottunk.

— Itt főleg arról volt szó, 
hogy a dolgozók kezdetben 
nem értették, miért kell az új 
munkarendben átszámítani a 
szabadságot. Ezzel kapcsolat
ban elsősorban azt kell figye
lembe venni, hogy a fizetett 
szabadság 8 órás (illetve a 
vájrégi dolgozóknál 6 órás) 
munkanapra vonatkozik. A 
napi munkaidő változott, in
dokolt tehát a szabadsági jó 
átszámítása is, amire vég
eredményben a Munka Tör
vénykönyve is módot ad. 
Nem győzzük azonban hang
súlyozni, hogy anyagilag nem 
éri károsodás a dolgozókat, 
hiszen a megfelelő teljesít
mény alapján a kevesebb sza
badságnapra ugyanannyi bért 
kapnak, mint eddig. Egyre 
inkább megértik azonban en
nek kapcsán dolgozóink, hogv 
a fizetett szabadság 1—2 na
pos csökkenéséért bőségesen 
kárpótlás az a 18 szabadnap, 
ami a második félévben jár 
az új munkarendben.

— Végezetül arra a kérdé
sünkre. hogy mit üzen az új 
munkarendre áttérő III. bá
nyaüzemi dolgozóknak, a kö
vetkezőket mondta Rácz Gyu
la elvtárs.

— Kívánom, hogy a meg
változott körülmények között 
is eredményes legyen termelő 
tevékenységük. Minden II! 
üzemi dolgozót kérünk: kö
vessenek el minden tőlük tel
hetőt, hogy üzemük a kísér
leti időszak alatt teljesíteni 
tudja feladatait. Nagyon sok 
függ a kísérlet sikerétől. Az, 
hogy a IV. negyedévben Is és 
azt követően is az új munka
rendben dolgozhassanak. De 
az is az ő eredményes mun
kájuktól függ, hogy vállala
tunk többi dolgozói is miha
marabb követni tudják őket 
a csökkentett munkaidő, a rö
vidített munkahét útján.

Hársfai Istváu

18 szabadnap 
a második 
félévben

Ismeretes, hogy a párt IX. 
kongresszusán hozott hatá
rozata alapján 1970-ig az 
ipar egész területén át kell 
térni a csökkentett — 14 
órás — munkahétre. Ez fo
lyamatosan történik és mint 
tudjuk, a Mecseki Szénbá
nyák dolgozói 1968-ban már 
ilyen munkarendben dol
goznak. Ez a körülmény 
munkaeröelszívó hatással je
lentkezik, ami a Mecseki 
Ércbányászati Vállalat lét
számgazdálkodásában is ér
ződik. Többek között ez is 
hozzájárult ahhoz, hogy a 
dolgozók régi kívánságának 
megfelelően a mi vállala
tunknál is meghozzák a 
megfelelő intézkedéseket a 
rövidített munkahét beve
zetésére.

Az átállás előtt álló aka
dályok egy részének elhárí
tását szolgálta az a széles
körű tanácskozás, amely a 
közelmúltban zajlott le a 
Mecseki Ércbányászati Vál
lalatnál és amelyen részt- 
vettek az Egészségügyi Mi
nisztérium. a Bányaipari 
Dolgozók Szakszervezete, az 
Országos Bányamüszaki Fel
ügyelőség, a Nehézipari Mi
nisztérium, a Baranya me
gyei KÖJÁL, valamint a 
Kerületi Bányaműszaki Fel
ügyelőség képviselői. Válla- 
tunkat Tóka Jenő igazgató, 
Mátrai Árpád főmérnök, 
Rácz Gyula szb-elnök cs 
Szomolányi Gyula váll. fő
mérnökhelyettes képviselte 
a megbeszélésen.

A dolgozók érdekelt fig j e
leinkévé ve a Mecseki Érc- 
bányászati Vállalat előter
jesztette azt a kérelmét, 
hogy az ötnapos munkahét 
bevezetésének előfeltétele
ként a heti 36 órás munka
idő megtartása mellett ne 
legyen szabályozva a napi 
munkaidő és engedélyezzék 
a bányabeli étkezést, ame
lyet — mint ismeretes — 
az OBF utasítása tilt.

A tanácskozás résztvevői 
a kérelmet Indokoltnak tar
tották és az alábbiakban 
állapodtak meg:

1. Elvileg nein látnak aka
dályt az ötnapos munkahét 
bevezetésére és a földalatti 
étkezési tilalom feloldására.

2. A sugárveszélyesnek 
minősülő munkahelyeken az 
ötnapos munkahéten sem le
het több a heti munkaidő 
az eddigi 36 óránál. A föld
alatti étkezéshez biztosítani 
kell a higiénikus élcleinel- 
látást, valamint az ivóvíz
minőségű vízzel való kézmo
sás lehetőségét.

Mindezek alapján a jelen
volt hatóságok képviselői 
hozzájárultak ahhoz, hogy 
a Mecseki Ércbányászati 
Vállalat III. sz. Bányaüze
mében 1968. július 1-től a 
III. negyedév tartamára kí
sérteti jelleggel bevezessék 
az ötnapos munkahetet. Kö
telezték a vállalatot az üzem 
új munkarendjének elkészí
tésére. a megfelelő egészség
ügyi és étkeztetési intézke
dések megtételére.

A kísérleti időszakot a 
legteljesebb részletességgel 
ki kell értékelni. Ha az új 
munkarendre való áttérés 
kísérlete során olyan gazda
sági, termelési, egészségügyi, 
vagy munkaügyi akadály 
merülne fel. amit a válla
lat nem tud áthidalni, akkor 
a rövidített munkahétre való 
áttérést el kell halasztani és 
a III. Bányaüzemben is vtsz- 
sza kell térni az eddig ér
vényben volt munkarendre.

Az Országos Bányamű- 
szaki Felügyelőség megbí
zottai közölték, hogy a föld
alatti étkezésre vonatkozó 
tilalmat a kísérleti Időszak 
alatt a III. Bénvn üzemre 
vonatkozóan feloldják.
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Mikor fizethető nyereségprémium ?
Ülést tartott a II. sz. Bányaüzem szakszervezeti tanácsa

Jobban, olcsóbban, 
üzem biztosabban !

A júniusi üzemi szakszer
vezeti tanácsülés egyik fő na
pirendi pontjának előadója 
Lábán János üzemvezető elv
társ volt. Beterjesztésében is
mertette a nyereségelőleg ki
fizetésével kapcsolatos tudni
valókat, elképzeléseket. Az új 
gazdasági irányítás elveinek 
megfelelően az egyes üzemek 
dolgozóit évközben is érdekelt
té kell tenni a terv teljesíté
sében, illetve túlteljesítésében. 
Erre a célra célfeladatokat 
kell kitűzni és ezek teljesítése 
esetén célprémiumot, jutal
mat, nyereségprémiumokat fi
zetni. Üzemünk béralapjának 
arányában erre a célra 570 
ezer forint áll rendelkezésre. 
Ebből az összegből a követ
kező munkaterületekre tűz
tünk ki nyereségprémiumot:

— a vájvégi dolgozóknak a 
limitált anyagoknál elért meg
takarításra;

— a bánya/úrásnál hasonló
an a limitált anyagok megta
karítására;

— a szállítási dolgozóknál 
a saját egységköltségük egy
százalékos megtakarítása *felet- 
ti megtakarítás 50 százalé
kát;

— a gépészeti dolgozóknál a 
a kaját egységköltségük 1 szá
zalékos megtakarítása feletti 
megtakarítás 50 százalékát.

A szakszervezeti tanács el
fogadta Lábán elvtárs beter
jesztését azzal a kiegészítés
sel, hogy további két terület
re, a robbantómesterek és az 
omlasztók számára is ki kell 
dolgozni a nyereségprémium 
tervezetet.

A vállalati gazdálkodás legdöntőbb tényezője:

A NYERESÉG
Az új gazdasági mechaniz

musban a vállalati gazdálko
dás legdöntőbb tényezője a 
nyereség. A vállalat fejleszté
si és termelési tervét úgy kell 
kidolgozni, hogy a vállalat 
nyeresége a legkedvezőbben 
alakuljon. A nyereség a válla
lat számára a saját alapok 
bővítésének, a vállalat fej
lesztésének és a dolgozók jö
vedelme emelésének eszköze.

Ezek a gondolatok foglal
koztatták az üzem vezetősé
gét, a Szakszervezeti Tanács 
tagját, amikor kidolgozták, Il
letve megvitatták az 1968. évi 
nyereségrészesedési tervezetei.

A nyereség tervezetet olvas
va már érződött, nem egy sab
lonos tanácsülésnek leszünk 
résztvevői. Az üzem főköny
velőjének tájékoztatója után 
a felszólalók szenvedélyes és 
felelősségteljes érveléseikből 
kitűnt, eleget tesznek megbí
zatásuknak.

A nyercségtervezetben fon
tos helyet kapott azoknak a 
részlegeknek a dotálása, ame
lyek a nyereséghozam szem
pontjából a vezető helyen áll
nak. így üzemünknél az ön
tődet és gyártó részleg dol
gozói az alapnyereségen felül 
részesedhetnek kilenc, illetve 
öt nap többletnyereségben, 
amennyiben a megadott nye
reségirányzatot túlteljesítik. 
Ez a két részleg abban a sze
rencsés helyzetben van, hogy 
más vállalatoknak Is dolgoz
hat, azaz vállalhat bérmunkát 
Öntödei részlegünk — az egyik 
felszólaló adatai alapján — 
harminc üzemmel tart kap
csolatot. így érthető, hogy a 
nyereséghozamuk is döntően 
befolyásolja az üzem eredmé
nyességét.

Bár ésszerű az a megálla
pítás, hogy mindenki annak 
arányában részesüljön a tár
sadalom által megtermelt ja
vakból, amilyen arányban hoz
zájárult azok létrehozásához, 
mégis nagy vita alakult ki. 
Azoknak az üzemegységeknek 
a képviselői, amelyek „csak” 
a vállalat karbantartási, illet
ve szolgáltatási munkáivá! 
foglalkoznak, a saját állás
pontjukat védték. Hiszen az

Dr. Moór József elvtárs 
munkaügyi vezető a vállalati 
kollektív szerződés kiegészíté
séről tartott , tájékoztatást. Eb
ben többek között utalt a 
nyugdíjelőkészítő bizottság 
munkájára, közeli hozzátarto
zók halála esetén történő mű
szak fizetésre, valamint az 
igazolatlan műszakmulasztá
sok következményeire. Egyben 
felhívta a figyelmet arra, hogy 
a kollektív szerződésben, illet
ve annak módosításában lévő 
rendelkezéseket nemigen is
merik a dolgozók, ezért ennek 
a tanulmányozására, mint a 
dolgozók, mint az ügyintéző 
szerveknek nagyobb gondot 
kell fordítani.

Jáhn Vilmos SZB. titkár 
elvtárs az általános irányelve
ken túli nyereségfelosztást is
mertette. Ezek szerint a 10-től 
15 éven túl dogozóknál 40 
százalékra kell emelni a kifi
zethető nyereséget. A törzs
gárdát, az eddigieknél is job
ban kell jutalmazni. A gaz
daságosság terén kifejtett 
eredményes munkáért, illetve 
a munka versenyben élenjáró 
munkáért és a baleset eredmé
nyes megelőzéséért 10-től 
30 százalékig lehet emelni a 
kifizethető nyereség összegét. 
Ezt az üzem vezetősége és a 
szakszervezeti tanács közös 
szabályzatban dolgozza ki. Vi
szont a 24 órán túl jelentett 
baleset hátrányos következmé
nyekkel, nyereségcsökkentés
sel jár a dolgozó számára. Vé
gül Jáhn elvtárs ismertette, 
hogy az 1967. évi nyereségből 
tartalékolt összeget mikor, 
milyen célra, és milyen össze
gekben használták fel.

itt dolgozó elvtársak is maxi
málisan megtesznek minden! 
az üzemhibák elhárítására, a 
vállalát munkamenetének za
vartalan biztosítására. Így 
végsősoron tehát mindké! 
irányzat vitázóinak Igazuk 
volt. Figyelembe kell azonban 
venni, hogy a társadalom, így 
üzemünk eredményes munká
ja az egyének munkájától függ. 
Olyan feltételeket kell tehát 
létrehozni, hogy az egyének 
törekvései az egész társada
lom, illetve az egész üzem 
érdekeit is szolgálják.

Jelen pillanatban ez a fel
tétel az öntödei és a gyártó 
üzemegységnél adva van és 
ezt ki is kell használni. Ha 
pedig nagymértékben tőlük

I függ a nyereség nagysága, 
ezt megfelelően . ösztönözni, ií 
kell, ezt szolgálja a lehetőség 
többletnyereség elérésére.. An
nál is inkább, hiszen az ál
taluk termelt többletből a töb
bi üzemegység dolgozói is ré
szesednek.

Hosszantartó vita után ke
rült sor a döntésre. A szava
zás eredménye alapján tizen
kettő szavazattal hét ellené
ben, elfogadták a tervet.

összegezve megállapíthat
juk: bár még vannak határo
zatlan, közömbös, vagy gépié 
sen szavazó emberek, azonban 
a „bólogatójánosok” kora le
járt. Mind jobban és jobban 
előtérbe kerülnek a bátor ál
lásfoglalások. És ez különö
sen fontos most az új mecha 
nizmus idején, amikor egy- 
egy helyes döntéssel a haza 
Javát és a magunk hasznai 
szolgáljuk.

Hegyi József

Adminisztráció a mechanizmus 
első hónapjaiban

A számviteli és pénzügyi munka valahogy 
úgy van, hogy minden évtől újat vár és tőle 
Is újat várnak. Így volt ez 1968. év kezdetén 
Is, de Itt még az új gazdasági mechanizmus 
is beindult. Bátran mondhatjuk, hogy volt 
lehetőség munkánk területen az új felada
tok megoldásában tevékenykedni.

öt hónap elteltével már könnyebbnek tű
nik, mint ahogy az év elején láttuk fel
adatainkat. De talán kezdjük elölről. Az 
1967, gazdasági év lezárása, a szükséges 
adatszolgáltatás biztosítása volt az első fel
adatunk. E munka aránylag zökkenőmente
sen megtörtént. A másik nagy feladat a 
készletek átértékelése, a könyvelés nyitó
adatainak megállapítása, az uj rendelkezé
sek alapján már eléggé „rögös úton” ha
ladt. Nem utolsó sorban, komoly erőfeszí
tést követelt ez év első negyedévi költség
elszámolásának elkészítése. E három nagy 
feladat mellett a kollektív szerződés, a Mun
ka Törvénykönyv új rendelkezéseinek meg
valósítása, a nyereségrészesedés felosztásá
nak elkészítése, az új bérletrcndszer beve
zetése és a sok klsebb-nagyobb üzemi fel
adat csak mozgalmasabbá tette az életet. A 
torlódott feladatok azt is eredményezték, 
hogy több hibát követtünk el, melyeket ké
sőbb korrigálni kellett,. Sok esetben nem 
tudtunk határozott ügyintézést végezni. Fel-

vetődhet a kérdés, vajon miért kellett a ; 
készletet átértékelni? Értéküket újra megái-j 
lapítani? Egyszeri hallásra így van a kér
dés, de összefüggésében nézve már más
képpen jelentkezik.

Az új gazdasági mechanizmus megköve
telte országos viszonylatban az egységes 

készletértékelés megvalósítását. Hiszen a vál
lalatoknál a részesedés alapját a készletek 
nagysága erősen befolyásolja. Arkialakítás 
azonos rendszere, a vállalati alapok kialakí
tása, az adózási rendszer, mind azt köve
telte, hogy a főbb költségek összetevői azo-' 
nosak legyenek.

üzemünk (Szolgáltató üzem) költségala-' 
kulását is lényegesen befolyásolta az új ár-; 
rendszer, azonban összességében klegyenlí-,
tettnek látszik. Az új elszámolási rendsze-1 
rünk, a gazdasági irányítás új rendszere
fokozott feladatot állít az adminisztráció,
elé. Ügy érezzük, hogy az adminisztratív
munka, a helyes számvitel és pénzügyi mun
ka előtérbe került az új gazdasági mecha
nizmusban. A helyes adatszolgáltatás a gaz
daságos termelést segíti elő. E szellemben i 
kívánjuk munkánkat végezni. Azt szeret-, 
nénk, ha tevékenységünk előbbre vinné gaz
dasági rendszerünk célkitűzéseit.

Véghelyi László

A gazdag programú és ered
ményes szakszervezeti tanács
ülés Geisz Ferenc párttitkór 
elvtárs a jelenlegi nemzetközi 
problémákról tartott ismerte
tésével fejeződött be.

Érdi K. Gábor

Kovács Tibor csoportvezető 
lakatos az ÉDÜ kicsapó 
üzemrészében. Több újítással 
és ésszerűsítési javaslattal 
teszi gazdaságosabbá a terme
lést a saját munkaterületén. 
Embereinek munkáját jól szer
vezi, s a sürgős munkák el
végzéséhez szükséges alkatré
szeket mindig biztosítja. Szo
cialista brigád vezető.

Az Ércdúsító Üzemben évek 
óta kemény harc folyik a 
gazdaságosabb termelésért. 
Korábban is, most is a gazda
ságossági vizsgálatok fő pro
filját az igen nagy mennyi
ségű és forintösszegében is 
legjelentősebb vegyi reagen- 
ciák képezték. Most azonban 
más irányban is megkezdődött 
az elemzés.

Néhány héttel ezelőtt Pálffy 
Norbert, az üzem főmecha
nikusa elemezte az 1966—67- 
es évben műszakfejlesztési té- J 
maként történt, gépi berende
zéseken végrehajtott átalaki- ‘ 
tásokat. Elemzésének talán 
ezt a címet adhatnánk: beren
dezéseken történt módosítá
sok kihatása az állóeszköz
fenntartási és üzemelési költ
ségek alakulására. Értékelésé
ben kitűnik, hogy — üzemi 
szinten az említett évben tör
tént ilyenirányú tevékenység 
— 2 100 000 Ft eredményt ho
zott.

A vizsgálat kiterjedt min
ién olyan gépi berendezésen 
végrehajtott változtatásra, me
lyen vagy konstrukciós módo
sítások következtek be, vagy 
élettartamban, illetve árban 
kedvezőbb anyagfelhasználás 
történt.

— Miért i« veit szükség 
erre az elemzésre?

— Nem csupán azért, hogy 
tisztán lássuk mennyit is ta
karítottunk meg e főleg gé
pészeti jellegű munkákkal és 
hogy milyen gazdasági kiha
tása volt az egyes területe
ken. Az elemzést elsősorban 
azért végeztem, hogy megál
lapíthassuk, hasznos volt-e az 
eddigi ilyen irányban folyta
tott tevékenység. Megállapít
hatjuk, hogy érdemes volt 
műszaki fejlesztéseket eszkö
zölnünk. Az elemzés, hogy 
úgy mondjam, utat mutat a 
jövőt Illetően Is. Számszerű 
adatokból is láthatjuk, meny
nyire hasznos az üzem életé
ben a tipizálás kérdése külö
nösen akkor, ha a fellelhető, I 
üzemelő szivattyúk rendkívül , 
sokrétű típusaira gondolunk, |

Tanulás, gondoskodás, 
figyelmesség

Az 1968. I. féléves munka
terv bevezetőjében a követ
kezők állottak: „Munkánkat 
az 1968-as évben a II. sz. 
Bányaüzem SZB. és a köz
ponti nóbizottság által meg
szabott feladatok végrehajtá
sának szempontjai szerint kí
vánjuk megoldani."

E bevezető után a részletes 
feladatok felsorolása követ

— Mcgtudhatnánk-c egy-ket 
jelentősebb forintkihatású mó
dosítást?

— Ilyen volt pl.: az 59-es 
keverőtartályok keverőelemei
nek fordulatszám csökkenté
se, melyből eredően éves vi
szonylatban 300 000 forintot 
takarítottunk meg. 236 000 fo
rintot eredményezett az érc
osztályozó üzemegység II. sza
lagjának módosításából és mi
nőségileg megváltozott heve- 

i dér használatából származó 
I műszaki intézkedés. Az oldal- 
‘ ledobófejes ércválogatógép 
átalakítása és jelentős gumi
heveder élettartamnövekedé
se 232 000 forintot jelent. A 
legjelentősebb módosítások 
közé kell sorolni még az el
választó rendszer spiráljainak 
alsó csapágy tömszelencéjén 
végrehajtott változtatást,
amely jelentős élettartamnö
vekedést biztosít. A gazda
sági eredmény itt 240 000 fo
rint, éves viszonylatban. Ter
mészetesen voltak olyan ja
vaslatok is, melyek negatív 
értelemben hatottak, vagyis 
veszteséget jelentettek, ezek

Jutalom a legjobbaknak
Üzemünkben a tavalyihi 

hasonlóan az idén is megrei 
deztük a munkavédelmi veté 
kedőt, amely munkástömi 
mozgató erejében és a lebony 
lítás rendjében jobb, siker 
sebb volt a múlt évinél.

A szoc. brigádok tagjai h: 
rom, illetve négy kérdést ka] 
tak, ki-ki a szakmájána 
megfelelően. Ezeket a kérdi 
seket kidolgozva átadták m< 
szaki vezetőiknek, akik a do 
gozat alapján brigádonkéi 
2—2 főt juttattak tovább 
szakmai elődöntőbe. Itt TÓT 
alapján szakmánként 2, ille 
ve 3 fő" jutott tovább az űzi 
mi szintű döntőbe, ahol így 
hat nagy szakma 15 legjobl 
ja vetélkedett az abszoli 
győzelemért.

kezett, s én ezeknek a rész
letes feladatoknak a megvaló
sítása felől érdeklődtem c 
II. üzemi nóbizottság elnöké
től, Solti Józsefnétöl. és he
lyettesétől, Balogh Sándorné. 
tói.

A kitűzött feladatok legna
gyobb része meg is valósult 
A szakszervezet által szerve
zett politikai oktatáson nő
dolgozóink szép számmal je
lentkeztek. s rendszeresen el 
is jártak az oktatásokra — 
mondotta Solti József né.

A kulturális megmozduláso
kon való részvétel keretén 
belül az üzemi KISZ, párt és 
szakszervezet szervezésében 
megrendezésre került családi 
est előkészítő munkáiban 
nagy részt vállaltak nődolgo
zóink. Célul tűztük ki. hogy 
az elmúlt évhez hasonlóan 
üzemünk dolgozóinak gyerme
keit ingyenes üdültetésben ré
szesítjük. Ilyen gyermeküdül
tetésre 40 főt irányoztunk 

elő, s ebből 24 fő részvétele 
máris biztosított.

— Meghitt, bensőséges kis 
ünnepség zajlott le a fenyő
ünnep keretén belül. Ezen 
ünnepségen az elmúlt évekhez 
hasonlóan a sokgyermekes 
családoknak, egyedülálló nők
nek, valamint az özvegyeknek 
vásárlási utalványokat osztot
tunk ki — kapcsolódott a be
szélgetéshez Balogh Sándor
né. A gyermekeknek karácso. 
nyi csomagot ajándékoztunk, 
valamint a bábegyüttes érde
kes műsort adott a sok-sok 
kiváncsi gyermeknek.

A továbbiakban elmondot
ták, hogy tervbe vették üze
münk nyugdíjasainak, özve. 
gyeinek meglátogatását. E lá
togatás során meghallgatják 
esetleges panaszaikat és azt 
továbbítják az üzemi SZB- 
hez.

Tóth Mária.

azonban összegükben is jelea- 
téktelenek.

— Van tehát rizikó is?
— Természetesen. Fejlődéi

kockázat nélkül nehezen kép
zelhető el. A mi feladatunk 
többek között az, hogy a koc
kázatokat kellő, előzetes meg
fontolások és számítások út
ján minél minimálisabbra 
csökkentsük. Úgy érzem e té
ren nem marasztalhat cl sen
ki bennünket.

— Az elemzés óta vannak-ó 
újabb kezdeményezések?
— Sok új műszaki elképze

lés van máris ismét. Ilye
nek pl.: az 5GR—8 szivattyú
típusok elterjesztésére való 

törekvés, melyből eredően ko
moly energiamegtakarítás vár
ható, s ezen kívül a tipizálás 
terén is nagy lépest jelent. A 
porceláncsöves gőzbevezetéí 
kísérleteit előreláthatóan a 
jövő hónapban kezdjük meg- 
Az 59-es keverők fenékbéle
lése bazaltkockákkal megtör
tént máris. Járkerekek fröcs- 
csentéssel való előállítása is 
e témák közé tartozik.

Pálos János-

z I Villamos, lakatos, gk.szere- 
lő, gk.-szállítás, anyagszállítás,

- öntöde képezték a területeké 
g ' A hat szakma legjobbjai má* 
i- jus 30-án „mérkőztek” mii
- egymással. A döntő igen nag? 

felkészültségről tett bizony
- ságot, bár a szóbeli válaszé 
„ kát a zsűri elég szigorúd 
f értékelte. Bizonyság erre, hoíl 
. a válaszadásból megszerezhet 
. maximum 75 pontból, a győz- 
. tes Varenke Miklós elektrikitt 
t is csak 70 pontot tudott mei' 
a szerezni, a második 'helyezeti 
0 Kelenfi Lajos, és a harmadik 
. helyezett Banizs Gyula előtt

A döntőbe jutott 15 vet' 
a senyző jutalomban részes#1
- Á legutolsó 15. helyezett ü 
t 100,— Ft. pénzjutalmat kapott

Az első Varenke Miklós 
rendkívüli 2,— Ft/műszak- 
alapbér emelésben részesült 
A második helyezett 1 db. 2 
személyes ingyertes beutalói 
kapott, míg a harmadik helve' 
zett 500,— Ft. készpénz jutal
mat vett fel.

Eddig tehát a történet. A* 
itt röviden felsorolt külső, lát'

- szó eredmények mellett sok
• kai nagyobb az az eredmény, 
i ami a lebonyolítás idején, £
■ azóta is történt. Például &
■ hogy szakmunkásaink í* 
. unalmas heti oktatáson fel#

saját maguk vették kézbe f1
■ ABEO-t, a VMSZ-t és a sok'
. sok szakmai óvórendszabáljtt

Olvasták, tanulmányozták
• dolgozatot írtak belőle, vitat'
■ koztak. Egyszóval „élővé” tét'
! ték a munkavédelmi ismereti*
• két. Nem egy dolgozó jött hot' 

zám — légyszíves segíts, valf
• adjál valami brosúrát, med 

a dolgozatom mégsem adhí'
! tóm be főnökömnek akárhotf 

— mondták. Vagy a harms*
; dik helyezettt Banizs Gyűl3 

véleménye — de kár, hotff 
nem többet forgattam a szs' 
bályzatot, előkelőbb helye’’ 
végezhettem volna, no majó 
jövőre — és ezzel búcsúztunk 
a buszmegállóban egymástól.

Igen jövőre! Ez a hang bit' 
tosíték arra, hogy üzeműn* 
dolgozói értik, hogy miről va-1 

■ szó. Minden egyes kiesett mű' 
szak. minden óra saját káruk* 
A közösség kára. A társadat' 
masítás a munkásvédelem leg' 
nagyobb ereje, — ez szint* 
közhely — és ha ez az eró 
akar, tud is tenni. Tett most 
is, amikor közel 800 dolgozat 
futott be a részlegekhez elbí
rálásra. Ez a szám mindennél 
szebben beszél. Ahhoz hogy 
ezek az eredmények megszü
lethessenek emberek kellettek.

I Ezért a munkáért mondunk 
köszönetét mindazoknak üze
münknél, akik akár a dolg» 
zatokat megírták vagy elbí' 
rálták. vagy bármi egyéb mó
don sikerre vitték vállalkozó'

• sunkat.
I Üzemi műszaki gárdánk a’
; idei vetélkedőn már azt nvűi- 
I tóttá, amit el lehet tőlük vár-

ni.
Bandel Lajos
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Mindenre kiterjedő tanulmány 
az új munkarend bevezetése előtt

Dolgozóink érdekében
Szomolányi Gyula főmérnökhelyettes a további kilátásokról

A III. bányaüzemben már 
hosszú ideje él a munkahét 
megrövidítésének gondolata, s 
az üzem vezetői több oldal
ról próbálták megközelíteni 
a legjobb megoldást. (Talán 
ezért is esett erre az üzemre 
a választás, amikor a vállalat 
vezetősége azt vizsgálta, me
lyik üzemnél adottak a mű
szaki-gazdasági feltételek egy 
új munkarendre való áttérés
hez.) Ugyanezen a témán dol
goztak egy idő óta a központi 
szervezési osztályon is. Kül
földi és hazai példák hosszú 
sorának tanulmányozása alap
ján számos variáció készült e 
tárgykörben. A két szervnek 
ez a tevékenysége ötvöződött 
abban a dokumentumban, 
amely ezt a címet viseli: 
„Változatlan heti munkahelyi 
munkaidő mellett több és -fo
lyamatosabb szabadidőt bizto
sító munkarend kísérleti be
vezetése a III. bányaüzem
ben’’. Ez a fent ismertetett 
tanácskozáson rögzített alap
elvek nyomán az első lépést 
jelenti azon az úton, amely 
végső soron az egész vállalat
nak a rövidített munkaidőre 
való áttéréséhez vezet.

Ebből a rendkívül érdekes 
okmányból ragadtuk ki az 
alábbi néhány lényeges részt, 
amelyek a Mecseki Ércbányá
szati Vállalat valamennyi dol
gozójának érdeklődésére tart
hatnak számot.

Az új munkarendet ismer
tető dokumentum abból a 
tényből indul ki, hogy a je
lenlegi körülmények között 
a dolgozóknak törvényes 
munkaidőn túli igénybevétele 
jelentősen megnöveli az ott
hontól való távoliét időtarta- 
mát, ami így eléri a heti 60— 
68 órát. Ezen hivatott változ
tatni a most bevezetésre ke
rülő új munkarend, ami vi- 
szonylag csekély napi munka
időnövekedés árán növeli az 
évi szabadnapok számát és 
lényegesen csökkenti az egy 
hétre eső törvényes munka
időn túli egyéni igénybevé
telt. * Nyilvánvaló tehát, hogy 
itt messzemenően érvényesül 
a dolgozók érdeke. A válla
latnak azonban feladatai van
nak, amelyeknek teljesítést 
a népgazdaság minden körül
mények között elvárja. Ezért 
rögzíti az okmány az új mun
karend megvalósításának elő
feltételeit ilyenformán:

— a termelés gazdaságossá
ga ne romoljon,
— a napi termelés feltéte
lei biztosítottak legyenek és 
szűk keresztmetszetek azt 
ne korlátozzák,
— a dolgozók átlagkeresete 
ne csökkenjen,
— a munkavégzés bizton
sága ne csökkenjen és a 
dolgozók munkaegészség- 
ügyi viszonyai ne romolja
nak.
A következő lényeges meg

állapítás az, hogy az eddig 36, 
illetve 42 órás munkaidőben 
foglalkoztatott dolgozóknál az 
új munkarendben féléves szín 
ten a ledolgozott munkaórák 
száma nem lehet kevesebb a 
régi munkarendszerben meg
szabott munkaórák számánál. 
Az eddigi heti 48 órában fog
lalkoztatott dolgozóknál pedig 
áttérnek a 44 órás munkahét
té.

A szabadnapok elosztásánál 
azt az elvet követték, hogy 
általában 3 ötnapos munka- 

' hét után egy teljes — hat
napos — munkahét következ
zék. Ez a félévben 18 szabad
napot jelent, s emellett a na
pi munkaidő (étkezési idővel 
együtt) a vájvégieknél 7 óra, 
a kiszolgálóknál 8 óra 10 perc, 
egyéb külszíni dolgozóknál 
pedig 8 óra 20 perc.

Az üzem dolgozóit a szabad
napok kiadása szempontjából 
két nagy — úgynevezett A és 
B csoportra osztották. Az 
egyik csoport szombaton, a 
másik hétfőn kapja meg a 
szabadnapot (ezek a félüzemű 
napok), majd 4 hét után vált
ják egymást. Jelentős intézke
dés az is, hogy a szabadna
pokat a fizetett ünnepek köré 
csoportosítják. így aztán au
gusztus 20-án 3, november 7- 
én 4, karácsonykor pedig 5 
pihenőnapjuk lesz egyhuzam
ban a 111. üzem dolgozóinak.

A föld alatti dolgozók mun- , 
kahelyi munkaóráinak száma I 
féléves viszonylatban általá
ban változatlan. Hol van te
hát a szabadidő-növekedés 
forrása? Ezt az új munkarend 
a törvényes munkaidőn túli 
igénybevétel jelentős csökken
tésében jelöli meg. Ez az ún. 
meddő idő csökkentés féléves 
szinten a vájvégi dolgozóknál 
51 óra 45 perc szabadidő- 
növekedést jelent, a kiszolgá
lóknál 91 órát, a külszíni dol
gozóknál életbelépő munka
időcsökkentésből pedig 130 
óra 15 perc fordítható a sza
badidő növelésére.

Az új munkarend kidolgo
zásánál figyelemmel voltak 
arra, hogy bár a napi és a 
havi operatív tervek mutatói 
változnak ugyan, ezek azon
ban féléves szinten kiegyenlít
sék egymást, tehát a termelési 
terv módosítására ne legyen 
szükség. Ezt a célt szolgálják 
különben az olyan intézkedé
sek, mint pl. az, hogy a fent 
említett két csoport egymás
tól függetlenül is minden fel
adat megoldására alkalmas 
összetételű legyen. A napi 
munkaidő növekedésének meg 
felelően növelni kell a váj
végi és a bányafúrási normá
kat. Ugyanakkor emelni kell 
a szakmányos irányműszak- 
béreket, valamint az időbé
res műszakbéreket, hogy a 
dolgozók összkeresete ne csök
kenjen. Uj szállítási menet
rendet kell kidolgozni főleg. 
a félüzemű napokon előálló; 
új lehetőségek kiaknázására? 
és ezzel egyidejűleg növelni? 
kell a csilleparkot, hogy meg > 
tudjon felelni a fokozódó kö-s 
vetelményeknek. Meg kell ha-? 
tározni továbbá a legjobb na
pi teljesítményt nyújtó rob-/ 
bantási fogásmélységet. A tér- > 
meló munkacsapatok részére? 
a geológiai és geofizikai szol-/ 
gálát bevonásával aktív tarta-\ 
lék munkahelyet kell kijelöl- ? 
ni és folyamatosan biztosítani.?

Mivel a napi termelés? 
mennyiség emelkedik, a bá-? 
nyaszállítás feladatai is meg-? 
növekednek. Ezért az anyag-? 
szállítás zömét a félüzemű ? 
napokon kívánják lebonyolí- ? 
tani. így ezeken a napokon? 
hosszabb időre — esetleg egy? 
hétre — szükséges anyag-? 
mennyiséget szállítanak le az? 
anyagtároló bányatérségekbe. ?

Fokozottabb figyelemmel ki-? 
sérik a termelési szinttől el-? 
maradó csapatok körűimé-? 
nyeit, ellátottságukat és mű
szaki irányításukat alaposabb ? 
vizsgálat alá vonják, hogy? 
ezek is mielőbb felzárkózhas-? 
sanak a legjobbakhoz. ?

A dokumentum a követke-? 
zőkben különböző munkajogi ? 
kérdéseket tárgyal. Ezek so- ? 
rából kiemelkedik és egyben ? 
a dolgozókat is leginkább fog- ? 
lalkoztatja az a rész, amelyik? 
a fizetett szabadságidő kor-? 
rekcióját írja elő. Ennek lé- ? 
nyege az, hogy a rendes sza- ? 
badság még ki nem adott ré- ? 
szét csökkenteni kell az új/ 
és a régi munkarend szerint ? 
ledolgozandó munkanapok ? 
hányadosával. (Ezzel a kér-? 
déssel egyébként lapunk más? 
helyén Rácz Gyula elvtárs í 
nyilatkozata is foglalkozik.) ?

Befejező részében tág teret? 
szentel az új munkarend az ? 
idetartozó egészségvédelmi in-? 
tézkedéseknek, főként pedig □ ? 
bányabeli étkezésnek. Az ed-! 
digi meleg védőétel helyett a ? 
jövőben higiénikusan előre-? 
csomagolt, étkezésre előkészi- ? 
tett állapotban lévő védöételt? 
kapnak a dolgozók legalább? 
háromféle választékban. A ? 
csomagot úgy zárják le, hogy 
a bányában szennyeződés ne ? 
juthasson hozzá. ?

A védőételt a csomag fel-} 
vételétől számított 5 órán be- í 
lül el kell fogyasztani. Étke-? 
zés előtt a , bányafúráshoz? 
használt öblítővízzel megmos-? 
sa a kezét a dolgozó. Előírás,? 
hogy még ezután is úgy kell? 
elfogyasztani a szalvétába cso-í 
magolt védőételt, hogy kézzel? 
lehetőleg ne érjen hozzá. Ti-? 
los az ételmaradék elszórása,? 
mert ez a rágcsálók elszapo-? 
rodásához vezethet. ’

A bányabeli étkezés beve
zetésével kapcsolatban kiter
jedt sugáregyészségügyi vizs- j 
gálatot végeznek. A vizsgálat- I 
sorozatot június 11-én meg
kezdték. Különböző, érces és 
meddő munkahelyeken foglal
koztatott, valamint kiszolgáló 
dolgozókat vonnak be a vizs
gálatba. A föld alatti étkezés 
bevezetése előtti és utáni vi
zelet és tüdődózis vizsgálatok 
eredményeiből azt kívánják 
megállapítani az Alacsony- 
aktivitásmérő Laboratórium
ban. hogy a bányabeli étkezés 
során érheti-e károsodás a 
dolgozókat.

Mindezeknek az intézkedé
seknek a maradéktalan és pon 
tos betartása nagyjában hoz
zájárul ahhoz, hogy a III. bá
nyaüzemben induló kísérlet 
eredményes legyen. De ehhez 
az is szükséges, hogy a menet 
közben jelentkező problémákat 
rugalmasan oldják meg. A kí
sérlet időszakában gazdag ta
pasztalatokat lehet majd sze
rezni, amelyeket bőségesen le
het kamatoztatni a most is
mertetett munkarendet — re
méljük, hamarosan — követő 
új vállalati munkarend össze
állításánál.

H. I.

Politikai és szervezeti 
előkészítés

A rövidített munkahétre történő áttérés a m. sz. Bánya
üzemben hosszú hónapokkal ezelőtt vetődött fel, mint lehetőség. 
Nem célunk foglalkozni a sok akadállyal, mely mind egy-egy 
buktatója volt, mindaddig, míg 1968. június 13-án az üzem Szak- 
szervezeti Tanácsa határozatot hozott a kísérlet bevezetésére.

Mit szólnának hozzá?
Az előkészítés, a probléma felvetésével egyidőben kezdődött. 

A föld alatt, a külszínen a társadalmi szervezetek és a gazda
sági vezetés nap mint nap foglalkozott e kérdéssel. Érdeklőd
tek a dolgozóktól. Kikérték véleményüket. Ha egy Ilyen lehető
ség lenne, mit szólnának hozzá? Erdemes-e foglalkozni a gondo
lattal? Meg kell állapítani — talán mert csak gondolat volt — 
egyöntetűbb volt a vélemény a remény korszakában, mint a 
szervezés — bevezetés előtti — első időszakában. A dolgozók 
többsége kifejtette véleményét, hogy szeretnének rövidített mim, 
kahétben dolgozni.

Az előkészítés e bosszú időszaka lezárult június hónapban. 
A vállalat társadalmi és gazdasági vezetése hírül adta, hogy elér
kezett a tettek ideje. Minden szükséges engedélyt sikerült meg
szerezni a rövidített munkahétre való átálláshoz. A politikai és 
szervezeti előkészítés konkrét formát nyert. Meg kellett Ismer
tetni a dolgozóinkkal — a kétkedőkkel és helyeslőkkel egyaránt 
— mit is akarunk. Az ismertetés legegyszerűbb formáját vál- 
lasztottuk. A felolvasó falát elborította a sok plakát, mely a 
lehető legapróbb részletekig magyarázta az üzem szándékát dol
gozóinknak. Volt is sikere. Állandóan kisebb-nagyobb csoportok 
állták körül a plakátokat elvegyülve köztük műszakiak, társadal
mi szervek vezetői, tisztségviselői. Vitatkoztak, latolgattak, ki
kérték a dolgozók véleményét. Jó lesz-e? Kinek lesz jó? Mi újat 
hozhat? stb. A beszélgetések, meggyőzések, az elferdített nézetek 
tisztázásában különösen oroszlánrészt vállaltak a szakszervezeti 
alapszervezetek bizalmijai, vezetői.

Dolgozóink többsége egyetértett a célkitűzéssel és jónak látta 
bevezetését. Az érdeklődés és a vita természetesen mind széle
sebb körben terjedt. Ekkor szükségessé vált a dolgozók egy-egy 
szűkebb csoportja részére bővebb felvilágosítás és az alapoknak 
részleteiben történő értelmezése. Így Jött létre, gyorsított ütem
ben az alapszervezeti párttitkárok, az alapszervezeti SZB-tltká- 
rok és az aknászok tájékoztatása. A tájékoztatás véleménykérést, 
véleményadást, vitát, javaslatot, ellenjavaslatot és mindent magá
ba foglalt, ami érintette, foglalkoztatta üzemünk dolgozóit. Ezzel 
egyidőben az üzemvezető elvtárs és magam is a leszálló szakok 
előtt ismételten elmondottuk a eélt és a hozzávezető utat.

Az SZB jónak találta a tervezetet
A sok-sok beszélgetés, vita és vélemény alapján került a ter

vezet az, üzemi SZB ülése elé, amelyen a Vállalati SZB is kép
viseltette magát. Az SZB Jónak Utálta a tervezetet. A dolgozók 
érdekeit képviselve egyetértéssel javasolta a tervezetet az üzem 
Szakszervezeti Tanácsa elé terjeszteni.

A rendkívüli unácsülés hosszú és parázs vita után elfogadta 
a tervezetet, a rövidített munkahétre történő átállásról.

Az idő sürgetett, hiszen egy teljes hónap sem állt rendelke
zésre az új módszer bevezetéséig. A Tanácsülés után minden 
szakszervezeti alapszerv taggyűlést Urtott az új gazdaságirányí
tás eddigi eredményéről és ehhez szorosan kapcsolódó rövidített 
munkahétről. A taggyűléseken dolgozóink megviutták a már 
formába öntött elképzeléseket. Felvetették a még élő kételyeket 
és értékelték az új rendszerre történő áttérés Jó és rossz vagy 
rossznak vélt lehetőségeit. Természetesen sok olyan probléma 
merült fel még ebben az időszakban is, ami gátolta az új rend
szer előnyeinek tisztánlátását. Ezek eloszlatása a szakszervezeti 
bizalmiak, tisztségviselők feladata volt, ami végülls sikerült.

Üzemünk előtt ekkor csak egy út állhatott, mely a rövidí
tett munkahét bevezetéséhez vezet. . . ,

Mivel kísérleti Jelleggel történik az áttérés, mely lehetőséget 
adhat a vállalat többi üzemelnek is az áttérésre, nem szabad 
elhamarkodottan cselekedni. Hiszen, ha az üzem célkitűzését 
nem tudja végrehajtani, vissza kell térni az előző 6 napos mun
kahétre. Ezért az üzem társadalmi és gazdasági vezetése úgy 
látta Jónak, hogy szavazással döntsön üzemünk kollektívája 
és ezzel fejezze ki a felelősség vállalását Is.

így került sor 1968. Június 17-én titkos szavazásra, mely az 
üzem dolgozót 90,7%-ának bizalmát, vállalását és kötelességtudatát 
eredményezte.

Köszönjük a segítséget
Ügy érezzük, ezekben a napokban üzemünk minden dolgozója 

tudja, hogy mit akar és mit vállalt. Reméljük, e tettünk la hoz
zásegíti dolgozóinkat a Jobb és boldogabb

Külön szeret-énk kiemelni vállalatunk társadalmi és gazaa 
sági vezetésének munkáját, mellyel hozzásegítette üzemünket, a 
vállalaton belül először a rövidített munkahét bevezetéséhez.

Köszönjük a segítségüket és bízunk benne, hogy valóra to 
tudjuk váltani elképzelésünket. Izsó Balázs

SZB-titkár

Az új munkarend, ami jú
lius 1-én lép életbe a III. bá
nyaüzemben, méltán foglal
koztatja a Mecseki Ércbányá
szati Vállalat valamennyi dol
gozóját különösen olyan szem
pontból, hogy a III. negyedévi 
kísérlet eredménye alapján 
milyenek a további kilátások. 
A vállalat vezetősége nevé
ben Szomolányi Gyula fö- 
mémökhelyettes elvtárs tájé
koztatta a Mecseki Ércbá
nyász olvasóit a mindenkit 
érdeklő kérdésekről.

— Milyen hatással lehet 
vállalatunk gazdasági tevé
kenységére a 111. üzemi új 
munkarend bevezetése?

— Annak ellenére, hogy a 
már korábban felvetődött öt
napos munkarendi tervezetek 
gazdasági előnyökkel is szá
moltak, vállalatunk semmi
lyen

GAZDASÁGI ELŐNYT 
NEM VÁR

a most bevezetésre kerülő 
munkarendtől. Tulajdonkép

pen a kísérleti jelleg is ép
len azt célozza, hogy megbi
zonyosodjunk róla: az elkö
vetkező időszakban a megvál
tozol körülmények között 
tudja-e az üzem teljesíteni 
azokat a feladatokat, ame
lyeket az éves tervben meg
kapott.

— Mint mondtam, a válla, 
lat nem vár gazdasági előnyö

két az áttéréstől. Mégis közel 
egy éven át próbáltuk megte
remteni az új munkarend be
vezetésének feltételeit, hogy 
ezáltal a mi vállalatunk dol
gozóinak is több szabadidőt 
tudjunk biztosítani a rövidí
tett munkaidő révén.

— Mi tette lehetővé az új 
munkarend kísérleti jellegű 
beindítását?

— Bányaüzemeink vájvégi 
. dolgozói már 1959 óta 6 órás 
; váj végen töltött törvényes

munkaidővel dolgoznak. Vál- 
t lalatunk gazdasági helyzete 
. nem teszi lehetővé, hogy ezt 
i a már csökkentett munka

időt tovább rövidítsük. Ennek 
ellenére szükségesnek tartot- 

' tűk a föld alatti dolgozók ré
szére is

TÖBB SZABADIDŐT 
BIZTOSÍTÓ

ÖTNAPOS MUNKAHÉT
bevezetését. Ez csak úgy vált 
lehetővé. hogy a jelenlegi 

j napi 6 órás munkaidőt a 
hatodik napból ráeső hányad- 

. dal fel kellett emelnünk. A 
föld alatt tartózkodás meg
hosszabbítása most már pa- 
rancsolóan szükségessé tette 
a föld alatti étkezés engedé- 

J lyezését. A bányaművelésnek 
a mélység felé való eltolódása 
még a 6 órás munkaidő mel
lett is előbb-utóbb felvetette 
volna a föld alatt történő ét- 

■ kezés szükségességét.
— Vállalatunk kellő számú 

méréssel, valamint az idevá- 
gó szakirodalom tanulmányo. 
zásával megvizsgálta ezeknek 
a problémáknak a dozimetriai 
vonatkozásait és ennek birto
kában terjesztette be kérelmét 
a Nehézipari Minisztériumhoz, 
az Egészségügyi Minisztérium
hoz. az Országos Bányamű
szaki Felügyelőséghez és a 
Bányaipari Dolgozók Szak- 
szervezetéhez. Ebben hozzájá- 

(rulást kértünk a napi munka, 
/idő meghosszabbításához és a 
5 föld alatti étkezés bevezetésé- 
?hez.
? A lefolytatott tárgyalások 
/ eredményeképpen

AZ ENGEDÉLYT 
MEGKAPTUK

/ így nyílt lehetőségünk egy 
? negyedéves kísérleti időtar- 
?tamra a felmentés alapján új 
? munkarendet bevezetni a III. 
? bányaüzemben.

A számítások és szavazás 
után a tetteké a szó

’ Az előkészületi időszak leg
pontosabb feladata az volt, 
? hogy üzemünk dolgozóival 
? megértessük az új munkarend 
í legfontosabb jellemzőit A 
/munkarend bevezetésévelnem 
ívolt lehetőségünk a havi mun
kaidő csökkentésére, nem állt 

(módunkban a napi úgyneve- 
Szett „meddő” idő csökkenté
ssé 6em. Mi mégis akkor az új 
? munkarend előnye? A napi 
? munkaidő kismértékű meg
gyújtásával, a heti munkaidő 
/átszervezésével féléves szinten 
?18 szabadnapot tudunk adni. 
! Nyereség c szabadnapok med
dő idejének megtakarítása, 
ami minden dolgozónak fél
éves szinten 3 napot jelent 
valamint a napi szabadidő- 
csökkenések ésszerű csopor
tosítása az ünnepnapok köré. 

j E szabadidő átcsoportosítást 
jpersze csak úgy lehet megol- 
idani, ha az üzem második fél- 
iéves munkájában a következő 
! három legfontosabb feltételt 
teljesíti:

> nem csökken az üzem ter
melése,
nem csökken a dolgozók 
átlagbére,
nem nő az üzem önköltsége.

j A felsorolt feladatok teljesí- 
,tése érdekében a napi mun

kaidő növekedésével nőnie 
kell az egy nap alatt elvégzett 
munkának, ezért a vájvégi és 
fúrási dolgozók szakmányát 
a munkaidővel arányosan 
emelni kellett az iránymű- 
szak bérrel együtt. Cél ezeket 
a magasabb követelményeket 
teljesíteni, vagy túlteljesíteni.

— Milyen tényezők alapján 
esett a választás éppen a III. 
bányaüzemre?

— Amikor felvetődött az 
ötnapos munkahét bevezeté
sének gondolata, már vizsgá
lódásaink elején meg kellett 
állapítanunk, hogy bányaüze
meink jelenlegi szállítási ka
pacitása nem teszi lehetővé az 
éves terv teljesítéséhez szük
séges nyersércmennyiségnek 

5 nap alatt való kiszállítását. 
Egyedül a III. bányaüzemben 
kedvezőek ezen a téren a fel
tételek, Ezért is döntöttünk 
a III. üzem mellett.

— Milyenek a további le
hetőségek és várható-e a kö
zeljövőben az ötnapos mun
kahét általános bevezetése 

vállalatunknál?
— További terveinkben az 

a megfontolás vezet bennün
ket. hogy az ötnapos munka
hetet nem volna helyes bár
mely területen bevezetni 
mindaddig, amíg a vájvégi 
dolgozók részére ezt nem tud. 
juk biztosítani. A III. bánya
üzemben folyó kísérletek be
fejezése után felmérjük a 

kísérlet tapasztalatait és 
amennyiben az a vállalat 
gazdaságosságát és termelését 
nem befolyásolja kedvezőtle
nül, akkor lehetőség nyílik

A TÖBBI ÜZEMBEN IS 
az ötnapos munkahét beveze
tésére. A kísérlet eredményes, 
sége esetén a III. üzem ma
gától értetődően a IV. negyed
évben is az új munkarend
ben dolgozik.

— Természetesen ezzel pár
huzamosan az egyéb állo
mánycsoportú dolgozók mun
kaidejének. illetve munkahe
tének rövidítésére is sor ke
rülhet, az országos rendelke
zésnek megfelelő maximális 
heti 44 órát figyelembe véve. 
Véleményünk szerint kedvező 
eredmények esetén már 1969 
elejétől lehetséges vállalati 
szinten a rövidített munka
hét, illetve a csökkentett mun 
kaidő bevezetése — fejezte 
be lapunknak adott tájékoz
tatását Szomolánvi Gvula elv
tára.

Rendkívül fontos volt, s ez 
úgy érezzük sikerült, hogy 
dolgozóink megértsék, hogy 
az ötnapos munkahét sikerét 
nem az adminisztratív intéz
kedések megszervezése és be
tartása, hanem a termelési fe
ladatok teljesítése jelentené. 
Ezért volt részünkre rendkívül 

í fontos a szavazás, ahol az Igen
nel szavazók nemcsak egyet
értettek a szervezési kérdések
kel, hanem vállalták azt Is, 
hogy teljes erejükkel segíteni 
fogják munkájukon keresztül 
az üzem tervének teljesítését. 
Műszaki és kiszolgáló dolgo
zók feladata, hogy a munkák 
még jobb megszervezésével 
segítsék elő e vállalások ma
radéktalan teljesítését. Ha ezt 
sikerül megvalósítanunk, ak
kor az átlagbérek sem csök
kenhetnek.

A kisméretű ellenszavaza
tok száma azt mutatja, hogy 
dolgozóink egy része még 
nem értette meg az ötnapos 
munkahét előnyeit, vagy olyan 
meglévő problémák megoldá
sát várta az új munkarend
től, ami most még az önkölt
ség tartása mellett nem old
ható meg.

Ezeknek a dolgozóknak 
meg kell érteniük, hogy a 
munkaidő napi 6 órás határ 
alá csökkentése a népgazda
ság jelenlegi helyzetében nem 
valósítható meg. Népgazdasá
gi szinten jelenleg heti 48 
óra a munkaidő és 44 órára va
ló csökkentése a cél, amit e 
munkarend bevezetésével egy- 
idóben üzemünk érintett dol
gozóinál végre is hajtunk.



ÉRCBÁNYÁSZ 1968. JULIUS

Mi a véleménye? Á dolgozók igénybevételének 
és szabod idejének cűaícu'ása 

az új munkarend bevezetésével
1968. június 17-én a III. bányaüzem fel- 

olvasótermében a megszokott kép fogadja a 
belépőt, a délutános szak leszállása előtt. A 
dolgozók intézik a beosztás előtti ügyeiket, 
de mintha nagyobb lenne a nyüzsgés, majd 
csend lesz és a szavazólappal elvonulva 
elmélkednek, mire is szavazzanak. A szava
zat — a szöveg szerint is — vállalás, mely 
a rövidített munkahét bevezetésének sikeré
hez szükséges.

Mi a véleményük a dolgozóknak az új 
rendszerről és az ezzel kapcsolatos módo
sításokról. Erről kédeztíink meg néhány föld 
alatti dolgozót. Teljesíthető-e a kívánt ter
melés volumene? Megfelelőnek tartja-e a tá
jékoztatást, megértették-e a feladatot?

SZEGI IMRE CSILLÉS: Jobo lesz a dolgo
zóknak, mint az eddigi. Sokat jelent a sza
badnap pihenésben, de különösen az egyéni 
problémák rendezésére. A termelés menni 
fog. Ne keressünk kevesebbet, arra törek
szünk. A tájékoztatást megfelelőnek tartom, 
mindent megértettünk.

HUNYADI ISTVÁN, CSILLÉS: Újszerű a 
vállalatnál, egy kicsit Idegenkedünk tőle, 
de véleményem szerint jobb lesz, mint a 
mostani. A teljesítménnyel nem lesz prob
léma. Mindent megértettem. Még sokan ide
genkednek tőle.

JENEI FERENC VAjAR: örülök neki, 
régóta vártam. Különösen nekünk vidékiek
nek jelent sokat, többet lehetek a családom
mal. Termelésben csökkenés nem lesz, főleg 
fejtésben. Lehet, hogy a vág^tosok megér
zik. Nem látom tökéletesen a hidasiak 
problémájának megoldását. Én is az vagyok 
és ha csak 2 szakban jár autóbusz, el kell 
hagynom a csapatomat.

GONDOS JÓZSEF VAJAR: Több szabad
időm lesz, örülök neki. Ügy érzem a telje
sítményeknek a kívántnál jobban kell emel
kedni, hiszen a kezünkben van a munka

műszak végefelé és jobban megy. Mindent 
megértettem. Még meg kellene vizsgálni az 
improduktív időt, szükséges-e ennyi?

MONORI LÁSZLÓ VAJAR: Jónak tar
tom, örülök neki. Ügy érzem, az első idő
szakban kicsit időzavarba kerülünk, szokat
lan lesz a 6,48 órás időbeosztás, de egy ki
csit szervezettebb munkává! tudjuk hozni a 
teljesítményt. Az első időben sok problé
mánk volt, különösen a fisetcas de m’n- 
den tisztázódott. Az előkészítést tá.lík z a- 
tást a rendelkezésre álló rövil 'dó figye- 
lembevéve megfelelőnek tartom.

BÚZÁS JÓZSEF VAJAR: Vannal, még 
problémáink, de jónak tartom. Nem érz-m 
biztosítottnak a teljesítményt, mert a rob
bantásra nincs idő adva. Szervezésben, tá
jékoztatásban mindent megértettem.

DAVID ANDRÁS VAJAR: Nem lese rossz, 
de sok függ a dolgozók hozzáállásától.

RÁKOSA FERENC VAJAR: Jónak tartom. 
Különösen a vidékről bejáróknak és a le
gényszálláson lakóknak, órájuk is kel! gon
dolnunk.

BÁLLÁ JENŐ VAJAR: A termeléssel 
nem lesz probléma. Érthető, világos volt 
minden, tudjuk mit kell tennünk. Az eddigi 
rendszer szerint, ha robbantottunk úgyis 7 
órát dolgoztunk és az új rendszerben sem 
lesz hosszabb a munkaidőnk.

Néhány kiragadott vélemény, amely azt 
mutatja, hogy üzemünk dolgozói tudják 
mire szavaztak, mit vállaltak és mindent 
elkövetnek, hogy teljesítsék Is.

A rövid beszélgetés után azzal váltunk el, 
hogy az „Ércbányászának ezt a példányát 
eltesszük és három hónap múlva, a kísérleti 
idő letelte után újra elővesszük, mit és 
mennyit sikerült megvalósítani abból, amit 
mindannyian szeretnénk. Ehhez kívánok 
mindannyiunknak jó szerencsét.

Soós Péter

Nem károsodhatnak a munkások
4 többletszabadnapokat biztosító kísérleti munkarend 

néhány munkaügyi kérdése
Amikor a III-as üzemben megfelelő arányban a szabad-

néhány héttel ezelőtt először 
került szóba, -hogy a szabad
napos munkaidő rend a fel
sőbb ^szervek engedélye alap
ján bevezetésre kerülhet, a 
dolgozók körében az új hely
zetről érthetően sok problé
ma vetődött fel, viták is ke- Akkor növekedne, ha a fize 
letkeztek és nyilván a kezdeti I tett szabadságnapok száma 
tájékozatlanság folytán még | változatlan maradna, ez azon-
ellenzék” is akadt. Néhá

nyat nem ismerték fel, hogy 
a dolgozók számára milyen 
előnyt, mennyivel több pihe
nési- és szabadidőt jelent az 
új tervezett munkarend. Ma 
már a nagy többség belátja, 
hogy a dolgozók közös' érde
két szolgálja a nagymértékű 
szabadidő-nyereséget és a 
többlet pihenőnapokat bizto
sító új munkaidő beosztás. — 
Egy vájvégi dolgozó évi 36 
többletszabadnapot kap, mely 
alkalmakkor nem kell az 
üzemhez, a bányabeli mun
kahelyhez és vissza utaznia, 
beosztásra várakoznia, beöl
töznie, kifürödnie stb., ezzel 
évi 36 napon összesen 103 óra 
szabadidőt nyer tisztán.

A dolgozók véleményét és 
az elhangzott viták eredmé
nyét az üzem és a társadalmi 
szervek vezetői az új munka
rend előkészítésénél messze
menően figyelembe vették. Ez 
nem azt jelenti, hogy min
den femerülő kívánságot si
került teljesíteni, hiszen a 
gazdasági körülményeket
minden tekintetben egy csa
pásra nem lehet megjavítani, 
de a fontosabb kérdésekben 
a legtöbb dolgozó számára 
előnyös megoldás került alkal
mazásra.

Így a következőképpen ala
kult ki az új munkarend né
hány — a dolgozókat közvet
lenül is érintő — rendelkezé
se:

A dolgozók szabadnapjára 
a műszaknaplóba bejegyzést
— sem műszakot, sem bete
get, sem H-t, sem E-t, sem 
TT-t, sem szabadságot —nem 
szabad tenni. Szabadságot te
hát a szabadnapra nem kell 
kiírni. — Éppen ezt hagyják 
figyemen kívül többen, mert 
a legtöbb vitát — és mond
juk ki őszintén, értetlenséget
— a szabadságnapok csökken
tése okozza, pedig Igen egy
szerű az összefüggés: A napi 
munkaidő megnövekszik, en
nek megfelelően nő az egy
napi szabadsággal munkából I
Wló távoliét ideje is, ezért a I vábbra is csak a 7. naptól.

ságnapok számát csökkenteni 
kell, hogy az összes szabad
ság munkaórában számolt 
időtartama változatlan ma
radjon. Így tehát a fizetett 
szabadság időtartama nem 
csökken és nem is növekszik.

ban kevesebb műszakot ered
ményezne és nem lehetne a 
termelést biztosítani.

A szabadságnapokra fizetett 
bér a napi műszakbérek emel
kedésének megfelelően szia 
tén megnövekedik, mivel a 
szabadságra átlagbér jár. Az 
átlagbér számításánál az első 
átmeneti időszakban emélő 
korrekciót kell alkalmazni a 
régi munkarend nagyobb ha
vi műszakszámának -és kisebb 
műszakbérének kiegvenlíté- 
sére. Ugyanezek értendők a 
betegnapokra fizetendő táp
pénzre is.

A dolgozókkal a hivatalos 
szabadnapon — ha azt előre 
szabályszerűen nem helyezték $ 
át — munkát végeztetni csak 
a túlmunka elrendelés és dí
jazás szabályai szerint sza
bad. (Hétköznapi túlmunka.)

A szabadnap áthelyezést 
előre, írásban, az időpontok 
megjelölésével a dolgozó In
dokolt kérésére vagy rendkí
vüli üzemérdekből az üzem
vezetőn, főmérnökön, vezető- 
könyvelőn és a főbányames- 
teren kívül csak a részlegve
zetők engedélyezhetnek.
Ugyancsak ők engedélyezhetik 
a hóközben egyik csoportból 
a másikba (A vagy B) történő 
áttelepítést is az ésétletfés 
szabadnap áthelyezés feltün
tetése mellett.

A dolgozók csoportbeosztá
sát a műszaknaplóban is je
lölni kell, a szabadnapokat 
pedig be kell satírozni.

Az új munkarend beveze
tése után éjszakai munkának 
a 23 órától 07 óráig végzett 
munkát kell tekinteni és erre 
kell éjszakai pótlékot elszá
molni.

Folyamatos éjszakai műsza
kok után eddig a 7. naptól
kellett 20% pótlékot fizetni, 
ezután a szabadnapos hetet
követő 6. naptól már 2Ó% a
pótlék, a nem szabadnapos
hetet követően azonban to-

A bányában munkaidő köz
ben 15 perces étkezési szünet 
lesz, de ennek ellenére a dol
gozók úgy, mint eddig, to
vábbra U részesülnek a föld
alatti múszakókra a fizetett 
munkaközi szünetben (pénz
ben térített félórák).

a. a A A.A. A A

A bányában történő 
étkezésről

As ötnapos munkahét beve
zetésével egyidejűleg ttüksé- 
gessé vélt, hogy az Özemben 
eddig alkalmazott védőétkez
tetési réndsíert felülvizsgál
juk.

Dolgozóink hosszabb Időt tói 
tenék a (óid alatt, aa étkezé
sek közötti Idő növekszik, és 
es maga után vonja annak 
szükségességét, hogy munka
időben étkezzenek.

Az ütem jellegéből fakadó
an az eddigi meleg védóétel 
munkahelyen raid elfogyasz
tását munkaidőn belül nem le
het megoldani. Hideg védőét- 
keztetésre kell áttérni Ogy, 
bogy azt a bányában lehessen 
elfogyasztani. Ennek megfe
lelően higiénikusan előre cso
magolt, étkezőire előkészített 
hideg védőételt kapnak az 
arra Jogosult dolgozók. Az ét
kezési csomágok összeiiiitá- 
tásánál az alábbi szempontokat 
vesszük figyelembe:

— könnyen romló nyers
anyagot nem tartalmaikat,

— az előirt (1E00—1500) kaló
ria mennyiséget tartalmaznia 
kelt.

— az étkezőt! Csomagokat 
úgy kell elkészíteni, hogy íz
lésnek megfelelően több vi- 
lászték álljon rendelkezésre,

— a tZéndVlcsszerüen elké
szített Sőt gokat papírszalvétá
ba kell csomagolni és higié
nikus nylonzacskóba csoma
golni. A nylonzacskókat fém
gyűrűvé) légmentesen le kell 
zárni, hogy áz elfogyasztásig 
szennyező anyágók (por, Sár, 
nedvesség stb.) ne Juthasson 
át ételhét.

Az ételcsomágok felvételi 
rendjét — á meleg étkezési 
rendhéz viszonyítva — meg 
kell váltózUtnL Ak ételcso- 
magokzt nem az étkezdében 
vételezik fél a dolgozók, ha
nem az üzem területén a 
márkák felvételével egyldö- 
hen. As ehhez szükséget he
lyiséget az üzem, a berende
zést (hűtőpult, ssemélyzet) az 
üzemi Vendéglátó Vállalát 
biztosítja. így á kétszeri »or- 
báaáUás (étkezés, márkázó) 

egyre ezókkeathetó.
A felvételezett etketézl cso- 

magokát a dőlgőzók belehe
lyezik az erre a célra rend
szeresítet* tasakba ős azaguk-

Röviditett munkahetekre jobb szervezéssel készül további 
munkasikerekre a III-as üzem 3. számú szocialista bri

gádja.
A HX. zz. bányaüzemben Július 

l-től kísérleti Jelleggel életbelépő 
ÚJ munkarenddel kapcsolatban 
sokan olyan tévhitben éltek (és 
élnek ma Is) hogy az a törvényes 
munkaidő lecsökkentését Jelenti. 
Ez korántsem Így van. mivel a 
vállalat gazdasági helyzete ezt 
egyelőre nem teszi lehetővé.

Lehetőség nyílik viszont arra, 
hogy a Jelenlegi törvényes mun
kaidő és a szabadidő átcsoporto- 
SitáSávál féléves (vagy éves) szin
ten előnyösebb helyzetet teremt
sünk dolgozóink számára a sza
badidő kihasználása szempontjá
ból, másrészt ezzel az átcsopor
tosítással ténylegesen Is növeljük 
a szabadidőt.

kai viszik a bányába. Az ét
kezést a munkahelyen csak 
úgy szabad lebonyolítani, 
hogy az étkezni kívánó dol
gozó a bányabeli vízvezeték 
hálózatból vízzel megmossa a 
kezét, arcát, majd a csomag
hoz mellékelt papírtörlövel 

megtörll kezét, arcát, és ez
után veszi kézbe az ételcso
magját és fogyasztja el,

A védőételcsomagokat az 
esetleges romlás elkerülése 

érdekében a felvételtől számí
tott 4 órán belül el kell fo
gyasztani (kb, fél műszak). 
Az étel Időben történő elfo
gyasztásáért a mindenkori 
szakvezető. Illetve csapatvezető 
vájárok és csoportvezetők a 
felelősek.

A védőétkeztetés új rendsze
rének bevezetésével kapcso
latban dolgozóinkat elsősor
ban az érdekli, hogy a védő
ótel mennyiségileg elegendő és 
minőségileg kifogástalan le
gyen. A mennyiséget abban 
látjuk biztosítottnak, hogy az 
étkezésre fordítandó költsé
gek nem fognak változni, 
másrészt a minőség mellett 
az arra illetékesek rendsze
resen ellenőrizni fogják a 
mennyiséget Is.

A bányában történő étkezés 
egészségügyi kihatását az Il
letékes szervek figyelemmel 
fogják kísérni. A bányabeli 
étkezés bevezetése előtt az 
üzem Zl dolgozóját az Egész
ségügyi Szolgalat Alacsonvak- 
tlvltásmérő Laboratóriumában 
vizsgálatnak vetik alá, majd 
a bányabell étkezés bevezeté
se után ugyan ezen dolgozó
kon a megfelelő vizsgálatokat 
Ismételten elvégzik. A vizs
gálatok eredményeinek Össze
hasonlítása alapján kívánunk 
választ kapni arra, hogy az 
étkezés folyamán a megenge
dettnél több szennyezőanyag 
jut-e a szervezetbe, vagy 
sem.

A bányabell étkezés lebo
nyolítása az üzemen belül 

fegyelmezettséget Igényel. Az 
étkezés lebonyolításával kap
csolatos előírások mindenkire 
nézve kötelezőek lesznek, ép
pen ezért ezeket üzemvezetői 
utasításba foglaltuk.

Varga Ernő 
biztonsági mérnök

Az új munkarend minden dol
gozó számára 18 szabadnapot biz
tosit a n. félév folyamán (min
den naptári hónapban 3 szabad
nap). Ez azt Jelenti, hogy a Je
lenlegi munkarend szerint a fél
év folyamán 1S4 munkanap alatt 
ledolgozandó munkaórák számát 
136 nap alatt dolgozza le min
denki. Ezzel megnövekszik ugyan 
a napi törvényes munkaidő a 
vájvégi dolgozóknál 6 óráról I 
óra 43 percre, a kiszolgálóknál 
pedig 1 óráról 7 óra 55 percre, 
de ugyanakkor mindenki 18 sza
badnappal rendelkezik, vagyis 

18 napon nem kell az eddigi 5, 
Illetve l órás munkaidőt ledol
goznia. Ez eddig csak a törvé
nyes munkaidő átcsoportosítását 
Jelenti.

Ha azonban tekintetbe vesszük, 
hogy a 18 szabadnapon a dolgo
zóknak nem kell az üzembe ki
utazniuk, és ott a törvényea mun
kaidőn túli Időt eltöltenlök (át
öltözés, beosztás, leszállás, ki
szállás stb.) ez már a szabadidő 
tényleges megnövekedését Jelenti 
a Jelenlegi munkarenddel szem
ben. Másképpen fogalmazva — a 
féléves törvényes munkaidő vál
tozatlanul hagyása mellett csök
ken a dolgozók teljes Igénybevé
tele.

A teljes Igénybevétel ugyanis a 
törvényes munkaidőn túl magá
ban foglalja azokat az időket Is, 
amelyeket a dolgozó az otthoná
tól távol tölt el. annak érdeké
ben, hogy a napi munkaidejét a 
munkahelyén ledolgozhassa (uta
zás az üzembe, átöltözés, beosz
tás. munkahely megközelítése, ha
zautazás stb.).

Az új munkarend elsősorban a 
dolgozók teljes Igénybevétele 
szempontjából előnyös. A számí
tások azt Igazolják, hogy amíg 
a régi munkarendben egy vájvégi 
dolgozó törvényes munkaidőn túli 
Igénybevétele féléves szinten 53# 
órát tett ki, addig az új munka
rendben ez 487 óra 20 percre 
csökken. Ez 51 óra 40 perc tisz
ta megtakarítást Jelent a szabad
idő Javára.

Ugyanez a kiszolgáló dolgozók
nál 94 óra féléves szinten. A 
kiszolgáló dolgozóknál a szabad
idő növekedés azért több, rtiert 
náluk a külszínén történő védő
étkeztetés elmaradásából adódó

I Teljes üzemszüneti napok;

; Augusztus 1#
> November 8—0

> Félüzemü napok: 

csoport szabadnapjai:

Július (-9-M
augusztus _ 3—31
szeptember T-14-30
október 12—14—29
november 25
december 9-27-29

Üzemünk dolgozóinak döntő 
többsége (90,7 százaléka) titkos 
szavazással megszavazta az ÚJ 
munkarend bevezetését. Ez azt 
bizonyltja, hogy ezek a dolgotók 
igényt tartanak azokra az elő
nyökre, melyeket az új munka
rend biztosit, ugyanakkor bizto-

ldőmegtakarltást Is a szabadidő 
növelésére lehet fordítani. Ugyan
ezt a vájvégi dolgozóknál nem 
lehet megvai .Utáni mivel a ter
melő munkahelyei- zöme a mély- 
szintekre került és a vakaknán 
történő 1«. Illetve kiszállás, vala
mint a munkahelyek megközelí
tése a korábbinál több Időt vesz 
Igénybe és így a napi teljes 
Igénybevételnél a védóétkezés el
maradásából adódó megtakarítást 
a fent említett idők növeléséra 
kell fordítani. A későbbiek so
rán természetesen arra kell tö
rekednünk hogy a beosztási át
öltözést személyszállítási Idők 
minimálisra való csökkentésével 
a vájvégi dolgozóknál" Is még to
vább csökkentsük a munkaidőn 
túli igénybevételt a szabadidő Ja
vára.

A külszínt állományú (Jelenleg 
heti 48 óra törvényes munkaidő
ben foglalkoztatott) dolgozóknál 
a szabadidő-növekedés féléves 
szinten 130 óra. Ez abból adódik, 
hogy az új munkarendre való 
áttéréssel egyldöben, az ezzel 
kapcsolatos kormányrendeletek 
értelmében, a heti 4# óra törvé
nyes munkaidő ezeknél a dolgo
zóknál 44 órára csökken.

A fenti számításokat a Pécsről 
bejáró dolgozók viszonylatában 
végeztük el, ami annyit (clent, 
hogy a vidékről bejáró dolgozók 
esetében a szabadidő-növekedés 
a fentieknél még nagyobb mér
tékű.

A fentebb Ismertetett — egy
részt a törvényes munkaidő Át
csoportosításából. másrész: a műn 
kaldőn túli Igénybevétel ctök- 
kenéséből adódó — szabadidő 
minden dolgozónál l# szabadnap 
formájában Jelentkezik.

A szabadnapok felosztásánál az 
üzem vezetősége, a társadalmi 
szervekkel egyetértésben, azt az 
elvet igyekezett betartani, hogy 
három szabadnapos hét után egy 
teljes (< napos) munkahét követ
kezzék mindenki számára.

Elöljáróban tneg kell Itt Jegyez
ni. hogy mivel a vakakns leter
helése a napi próduktlv munka
idő megnövekedése miatt szintén 
megnövekszik, a produktív csa
patok (és az őket kiszolgáló dol
gozók) fele szombati napokon, 
másik fele pedig hétfői napokon 
kapja még szabadnapját. Az Így 
előálló úgynevezett féltermelésű 
napókon lehetőség nyílik egyrészt 
— a mélyazlntek teljes kiszállítá
sára, másrészt — ezen szintek 
esetleg egész heti anyagszükség
letének az aknán történő leszál
lítására.

Fentiek miatt az üzem dolgo
zóit két csoportba soroljuk (A., 
Illetve B. csoport) á termelő kör
letek területi megoszlása szerint.

A szabadnapok beosztását az 
egyes csoportoknál az üzemveze
tőség ügy lgyeketett megoldani, 
hogy az a csoport, amely az 
egyik héten szombatén szabad
napos, a következő héten hétfőn 
kapja meg szabadnapját és Így 
végeredményben egymás után 
három szabadnappal rendelkezzék 
(a vasárnappal együtt).

További szempontként Jelentke
zett a szabadnapok beosztásánál 
a fizetett ünnepek kérdése. Az 
ezen ünnepek környékén általá
ban Jelentkező nagyszámú Igazo
latlan műszakmulasztás, Illetve fi
zetett szabadság-igény kiküszö
bölése érdekében célszerűnek lát
szott a fizetett ünnepek mellé 
szabadnapokat áthelyezni, mind
két ésöport részére éa ezzel tel
jes üzemszüneti napot biztosítani.

A szabadnapoknak a fenti mó
don történő átcsoportosítása külö
nösen a távolabb lakó vidéki 
dolgozók számára kedvező, mlvél 
a családjukhoz történd rendsze
res hazautazás biztosított anélkül, 
hogy Ilyen célból az évi fizetett 
szabadságukat kellene felapróz- 
ntok.

A véglegesen Jóváhagyott sza
badnap-beosztás szerint mind az 
A., mind a B. csoport részére 
az egymás mellé eső szabadna
pok száma az alábbiak szerint 
alakul: (a vasárnapokat és űze
tett ünnepeket la figyelembe vé
ve).

1x5 nap, ix* nap; 3x3 nap: 
9x2 nap; 12X1 nap.

Dátumszerűen ez as alábbiak 
szerint oszlik meg:

(A. és B. esoport egyaránt sza
badnapos.)

B. esoport szabadnapjai:

13—IS—23
3—lé 
3-lö-tl 
$-47—ZS 
23
7—23—24

allékét nyújt arra vonatkozóan 
is. hogy az átállással kapcsolatos 
nehézségek leküzdésében az üzem 
vezetősége Számíthat a dolgozók 
támogatására, töretlen munkalen- 
dületérc.

Deák Béla
üzemmérnök.
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Műszaki intézkedések 
az ötnapos munkahét bevezetéséhez

A III. sz. bányaüzemben 
1968. július 1-én bevezetendő 
rövidített munkahéttel kap
csolatos műszaki intézkedése
ink azt a célt szolgálják, hogy 
az átállás utáni üzemmenet 
zökkenőmentes legyen, válto
zatlan költségkeret mellett 
biztosítsa az üzem tervtelje
sítését és ennek következmé
nyeként dolgozóink változat
lan jövedelmét.

A K-i vakakna meghatáro
zott kapacitása miatt az aknát 
6 napos munkahétben kell 
üzemeltetünk, minek követ
keztében dolgozóink szabad
napjait egyszerre kiadni nem 
tudjuk. A telepítés elkészíté
sénél ezt figyelembe kell ven. 
ni. A dolgozókat egymástól 
függetlenül is minden feladat 
megoldására alkalmas A és 
B csoportokra osztottuk. A 
dolgozók telepítését a két cső 
portban külön készítjük el, 
melynél messzemenően figye
lembe vesszük a vidéki (hi
dasi. újpetrel stb.) munkavál
lalóink utazási lehetőségeit.

Az új munkaidő-beosztás
nak megfelelően elkészítettük 
• népes- és aknaszállítás 
rendjét. Az aknaszállitásnál 
kiesett időket minimálisra 
csökkentjük. A K-i vakakná
nál épülő anyagtároló-vágat 
munkáit 1968. július 1-re be
fejezzük.

A jelenlegi munkarendben 
a műszak befejezése utáni 
órában Végeztük a robbantá
sokat. Az új munkarendben a 
robbantásokat a műszak utol
só félórájában kívánjuk elvé
gezni. Körletvezetőinkre hárul 
az a feladat, hogy a jelenleg 
munkahelyenként kialakult 
fogásmélységet a megnöveke
dett munkaidőnek és a csa
patok képességének figyelem, 
bevételével úgy határozzák 

meg, hogy minden szakban 
lehetőleg egy ' rriunkaclklus 
(szállítás; biztosítás. • fúrás és 
robbantás)'• teljesítése legyen,

i kenjen. Ezt úgy kívánjuk el- 
' érni, hogy a nagyobb volu- 
, menü gépészeti munkákat

(szkréper-. csőszerelés, gép- 
l karbantartás stb.) úgv üte- 
’ mezzük és akkor végezzük 
i el, amikor a körlet szabadna- 
i pos.

Üzemünk műszaki kollektí
vája bízik abban, hogy a fi
zikai dolgozók lelkes támo

gatásával a megtett intézke
dések mellett, a rövidített 
munkahétre való áttérés zök
kenőmentes lesz. teljesítjük 
az üzemre háruló termelési 
feladatainkat é- minden dol
gozónknak változatlan jöve
delem mellett több szabad- 

J időt biztosítunk.
Hideg Gyula 
főbányamester

Bérek, normák és szakmányok alakulása 
az új munkarendben

A rövidített munkahetet 
eredményező új munkarend 
bevezetésének egyik, a kor
mányrendeletben előírt felté
tele:

„A tervezett termelési
Az új munkarendben kijeid 

ma: II. félévben 136.
Tehát az új munkarendben i 

munkanap mindegyikén:

mennyiség és dolgozók át- 
lagkeresete nem csökkenhet!”

A régi munkarendben előirt 
törvényes munkanapok szá
ma: II. félévben 154. 
t törvényes munkanapok szá

t rendelkezésünkre álló 136

— 100 » 113,0 t
136

több munkát kell elvégezni, 
mint a régi munkarend mun
kanapjain.

Hogy e többletmunkát el
VAJVÉGI DOLGOZÓKNÁL: 

régi munkaidő ■» 360 pere i 
új munkaidő = 360x113,0 ,

100
FÖLD ALATTI ÉS EGYÉB ] 

régi munkaidő = 420 perc , 
új munkaidő = 420x113,0 ,

100

is tudjuk végezni, ehhez a 
csökkentett munkahét mun
kanapjainak mindegyikén 
meg kellett a munkaidőt 
hosszabbítani, mégpedig:

■> 6 óra
=> 406 perc » 6 óra 46 perc

DOLGOZÓKNÁL:
»» 7 óra
= 475 perc = 7 óra 55 perc

2,8x27,18 = kb. 76 Ft, az új 
I munkarendben 3,15x27,18 = 
I kb. 86 Ft.

E példa is igazolja, ha a 
megnövelt műszakidővel ará
nyosan több a termelés, ak
kor a kereset arányosan nö
vekszik a régi műszakkere
sethez viszonyítva.

A darabbérben foglalkozta
tott dolgozók munkaközi szü
net díjazásának (ebédidőtérí
tés) térítésében nem lesz vál
tozás.

Az egy fizetett szabadnap
ra és az egy betegműszakra 
járó kereset számítását a 
munkajogi kérdések című tá
jékoztatóban közöljük.

Németh János 
szervezési osztály

Az Országos Bányászati-Kohászati Egyesület Mecsekaljai 
Csoport rendezésében megtartott „Mélybányászati Napok” 
megnyitóját tartja Mátrai Árpád, a MÉV. főmérnöke.

Foto: Cerő

Nyers Rezső elvtárs sorai 
az ÉDÜ vendégkönyvében

At elmúlt hetekben — Baranya megyei látogatása al
kalmával — Nyers Rezső elvtárs, Tóka Jenő igazgató kísé
retében üzemlátogatáson vett részt a vállalat Ércdúsító üte
mében Is. Nyers elvtárs alábbi elismerő sorait őrzi e neve
zetes látogatásról az Ércdúsító üzem vendégkönyve:

„Az üzem hatodik évében jól látható, hogy mire képes 
az emberi akarat, ha jó ügy szolgálatában áll.

A hajdani zöld mezőn álló hatalmas ipari objektum 
jól mutatja, hogy a kommunista lelkesedés és a hazafiúi 
kötelességtudás vezethet előre bennünket a jövőben is.

Minden elismerésünk legyen azoké, akik úttörőként, 
az első kapavágástól kezdve ma is itt szolgálják a ma
gyar ipar fejlesztésének nagy ügyét, és legyen az új mun
kásoké és értelmiségieké, akik együttesen — mint lát
hattuk — jól sáfárkodnak a rájuk bízott népvagyonnuL

, Pécs, 1968. május 29.
Nyers Rezső”

--------- -- legye
mégpedig' olyan 'beosztással 
hogy a robbantást a fent 
meghatározott időpontban vé
gezzék. A robbantások túlnyo
mó többségének műszak végén 
való végzése rendkívül jelen
tős dolgozóink egészségének 
védelme szempontjából. A 
munkahelyenkénti helyes fo
gásmélység meghatározásával 
elérhetőnek tartjuk a jelenle
gi napi 1,5 ciklus/csapat tel
jesítésnek 2—2,5 ciklus/csapat 
teljesítésre való növelést

A felsorolt szempontok fi
gyelembevételével meghatáro
zott fogásmélység nem biztos, 
hogy minden csapatunk szá
mára jó lesz. Amennyiben azt 
tapasztaljuk, hogy a megadott 
fogásmélységgel a kívánt 
munkaciklust egyes csapatok 
teljesíteni nem tudják, feltét
lenül változtatnunk kell a ki
alakult helyzeten. Ennek két 
módja van: vagy csökkentjük 
a fogásmélységet, vagy növel, 
jük a csapat telepítési létszá
mát. Ha a ciklu; teljesítéséhez 
szükséges idő kisebb lesz, mint 
a műszakidő, ebben az eset
ben a csapat létszámát csök
kentjük. vagy a fogásmélysé
get növeljük.

A termelés folyamatos biz
tosítása érdekében minden 
körletben 1—2 tartalék-mun
kahelyet jelölünk ki, a körlet
ben telepített csapatok szá
mától függően.

Június hónap folyamán fe
lülvizsgáljuk az üzem sűrí- 
tettlevegő-, víz- és villamos
energia hálózatát és megnéz
zük, hogy az egyes bánya- 
körletek külön-külön lekap- 
csolhatók-e a hálózatról. Ha 
nem. úgy újabb tolózárak, 
illetve kapcsolók beépítésével 
biztosítjuk a leválasztást. Így 
a félüzemt napokon megszün
tethető a hálózati veszteség, 
a nem üzemelő körletek te
rületén. Ez jelentős költség
megtakarítást jelent. Intézke
déseket teszünk a sűrítettle
vegő és vízhiányok, valamint 
a villamosenergia kimaradá
sok minimumra való csök
kentésére. A gépészeti rész
leg munkáját úgy szervezzük 
meg. hogy a vájvégi csapatok 
különböző szerelések miatti 
veszteségideje a jelenlegi hely 
Jethez képest Jelentősen csök-

KÜLSZÍNI ES EGYÉB DOLGOZÓKNÁL:
E. munkaterületen foglal- adta lehetőséggel és heti 

koztátötf dolgozók munkáidé- munkaidejüket 48 óra helyett 
jének megállapításánál éltünk 1968. VII. 1-től heti 44 órá- 
a vonatkozó kormányrendelet ban állapítottuk meg.

Így a napi kötelező munkaidejük a módosított munka
rend szerint:

— ■» 7,33 óra = 7 óra 22 perc
6

Az új munkarend szerint:
7,33x113,0 „ „„------------ — — 8 óra 20 perc

100
A megváltozott napi mun-1 rek a következőképpen válta- 

kaidőknek megfelelően a bé- j koznak:
VAJVÉGI DOLGOZÓKNÁL:

a 76,00 Ft irányműszakbér zésre áll 154 munkanap, így 
kb. 86,— Ft lesz, a 80,00 Ft a kereset = 154x76,00 Ft =
irányműszakbér kb. 90,— Ft _ 11700 , Ft alapbér. Az új
^Elszámolási példa: 100%-os munkarendben rendelkezésre 
szakmányteljesítés esetén: a áll 136 nap, így a kereset =
régi munkarendben rendelke- 136x86,00 Ft = 11 700,— Ft.
EGYÉB FÖLD ALATTI DOLGOZÓKNÁL:

Bányafúrásnál a 67,00 Ft-os 
irányműszakbér kb. 75,70 Ft, 
fenntartásnál a 68,00 Ft-os

irányműszakbér kb. 76,90 Ft 
lesz. Elszámolási példát lásd 
a vájvégieknél.

KÜLSZÍNI ÉS EGYÉB DOLGOZÓKNÁL:
Az alábbi számítási példa 

alapján minden érintett dol
gozó kiszámíthatja besorolási 
műszakbérének változását:

44

Régi (jelenlegi) műszakalap
bére pl. = 64,00 Ft. A heti 6 
napos 44 órás munkaidőből 
számítva a napi munkaórák 
száma:

régi munkarendben

kb. 8,75 Ft. Az új

— — = 7,3 óra, órabére 
6

64
7,3

munkarendben a kötelező na- új munkarendben: 8,3x8,75 
pi munkaidő: 8 óra 20 perc kb. 72,50 Ft. A havidíjas dől-' 
>x 8,3 óra. Műszakalapbére az gozók keresete változatlan <
A NORMÁK VÁLTOZÁSA:
A normák csak a megnövekedett napi munkaidő arányá
ban változnak. Példa: Iia egy bélésdeszka beépítési Ide
je 5 perc, akkor

a régi műszak idő alatt „ 72 db-ot,
5

az új műszak idő alatt = 81 db-ot
5

kell beépíteni.
A SZAKMANYOK VÁLTOZÁSA

Mivel a vájvégi szakmá- 
nyok normaelemekből van
nak Összeállítva, a változás 
teljesen azonos lesz mint a 
munkaelemek normáinál. Pl.

2.8x113,0
100

Egy adott munkahely szak- j 
mányos terve a régi munka
rendben 2,8 to/mű, akkor az^ 
adott munkahely szakmányos j 
terve az új munkarendben: < 
kb. 3,15 to/mű.

Bányaszállítás 
az új munkarend sikeréért!

Az ötnapos munkahét be 
vezetékének egyik legfonto-' 
sabb előfeltétele- a termelvény 
kiszállításának biztosítása, a 
bánya érrendszerének továb
bi zavartalan lüktetése.

Ahol a szállítás mennyisé
gét lehatárolja az akna kapa
citása, ott elsődleges feladat 
megtalálni a kapacitás növe
lésének lehetőségeit. Ez elke
rülhetetlen. hisz a napi ter
melés a réginek 113%-a lesz.

E feladat sok műszaki in
tézkedés és egyéb munkaszer
vezésen keresztül érhető csak 
el. A napi anyagszállítási id«5- 
ket el kellett tolni a félüzemi 
napokra, a vizsgálati időket 
úgy kellett összevonni es 
programozni, hogy ezzel Is 
nőjön a csilleszállítási idő.

A rendszeres népszállítási 
időn kívül a személyszállítá
sokat meg kell szüntetni. Er
re a nemrég lezajlott tapasz
talatcsere alkalmával az Ist- 
ván-aknai elvtársak is felhív
ták figyelmünket, akiknél bá: 
az aknakapacitás nem oly szó 
ros tényező, mint nálunk, 
mégis nagyobb a szállítási fe
gyelem.

A meglévő, jelenleg nagy 
veszteségidönket jobb gépé
szeti ellátottsággal és főleg 
az akna üresellátásának meg
javításával még sokat lehet 
csökkenteni. Ez az intézkedés 
a Szolgáltató Üzemmel való 
jobb kooperációnkat és a csit- 
lepark fejlesztését is feltéte
lezi.

Csatlakozás 
az új munkarendhez

Ha egy tonna kitermelési I fenti teljesítménnyel elért ke- 
munkabére 27,18 Ft; akkor a | reset a régi munkarendben V

Társadalmi rendünket a sok
oldalú kezdeményezés Jellem
zi, a kezdeményezések mö
gött pedig ott áll A társadal
mat alkotó emberek közösségi 
érdeke. Egy Ilyen érdeke a 
társadalomnak a munkaidó 
rövidítése, a több szabadnap 
biztosítása Is. A több szabad
nap Jobban ntz osftja a dolgo
zók kulturális fejlődését mun
kaerejük regenerálódását, vál
lalatunknál először a in. sz. 
bányaüzem szervezi át mun
karendjét a rövidített munka
hétre, a kapcsolat, amely a 
III. üzem éa a Szolgáltató 
üzem Földalatti Szállítási 
üzemegység között fednáll, 
olyan azoroa, hogy szükséges
sé vált üzémegységünknél la 
egy új munkarend kialakítá
sa. A külszínt és föld alatti 
csoportjaink szlvrsen fogad
ják az új munkarendet, a ma
guk részéről, az Itt dolgozó 
szocialista brigádok olyan szán 
dékkal állnak hozzá a kér
dés megvalósításához, hogy a 
produktív dolgozók a maxi
mális kiszolgálást kapják 
minden vonatkozásban. Mint 
minden újnak, úgy as új 
munkarendnek la vannak, éa 
lesznek olyan sajátosságéi, 
amelyeket csak menetközben 
Ismerhetünk meg. Illetve 
olyan hiányosságai, amelyek 
csak menetközben szüntethetők 
meg. Az új munkarend beve
zetése fokozottabb odaadást 

Jelént mlndannylunk számára, 
felelősségünk nagy, mert In
tézkedéseink nyomán alakul 
ki a vállalat egészére kiter
jedően az a gyakorlat, amely

re az összes üzem átállását 
alapozni kell. A csökkenő 
munkanapok száma Ily módon 
magával hozza a napi ter
melés mennyiségének emelke
dését, a termelés emelkedése 
pedig elsősorban a szállítási 
üzemegységnél csapódik ki 

Igény formájában. Ml is sze
retnénk részesei lenni az új 
sikerének, ezért az általunk 
Irányított szállítást dolgozók 
munkáját a III-as üzem mun
kájával párhuzamossá tesszük 
a munkaidő szempontjából Is. 
Az új munkarendben a csök
kentett létszámú termelőnapo
kon mód kínálkozik a gépi 
berendezéseink, a vasútlpálya 
nagyobb mérvű javítására is, 
ami végső soron a szállítást 
biztonság fokozódását is je
lenti. A mennyiségi növeke
dés nemcsak mennyiségi, ha
nem minőségi értelemben Is 
változást jelent az eddigihez, 
pontosabba, kötöttebbé válik a 
tárói szállítás, ami az esetle
ges üzemzavar elhárítás szer
vezetté tételét is igényli.

Az a kérésünk, hogy a kez
deti időben szükséges Intéz
kedéseket velünk együtt ren
dezzék le és az esetleges prob 
témák felmerülésekor rögtön 
kerüljenek jó partner módjára 
megvitatásra. Végezetül ké

szen állunk az új alkalmazá
sára, bízunk benne, bogy az 
eddigieknek megfelelően az ál
talunk kiszolgált üzemek a to
vábbiakban Is magasan a 
100’/, felett teljesítik tervüket.

Szabó László 
Szolgáltató üzem 

Földalatti Szállítási U. e.

Várjuk a Szolgáltató Üzem 
segítségét, az áttérésig hátr^n? , 
lévő időszakban a csille parkéit 
alaposabb feljavításában ét>3o< 
népeskocsik fokozott műszaki 
felkészítésében, hisz az ezek
ből származó meghibásodások, 
veszteségidők mind aknakapa
citásra vezethetők vissza.

Jelentős tartalék van még 
a csilletöltés területén Is es 
ha vájvégi dolgozóink az ér
ces csilléket is a meddőhöz 
hasonlóan teletöltenék, napi 
100 csillével kevesebbet kel
lene megforgatni az aknán.

A III-as bányaüzem spe
ciális helyzetéből adódik, 
hogy a szállítási kapacitást a 
Ny-i vakakna bevonásával is 
növelhetjük, de a K-i vakak
na is nagyobb szállításra lesz 
képes, ugyanis több távlati 
műszaki intézkedés van még 
folyamatban. Ilyenek pl. 
anyagtároló vágat kiképzése 
a 0. szinten, az aknarakodó 
átalakítása a —3. szinten a 
jelenlegi egyhatásúról kétha- 
tásúra stb. Ezek az átalakítá
sok az üzem távolabbi jövő
jének, nagyobb termelésének 
szempontjából is szükségesek.

A népesszállitás is új prob
lémák elé állított bennünket 
a munkarend változás miatt 
Jelentősen megnőtt ugyanis 
az egyszerre szállított lét
szám. Ezt úgy kellett megol
dani, hogy a jelenlegi népeer 
kocsik száma egyenlőre ele
gendő legyen.

A biztonság növelése érde
kében azonban Intézkedni 
kell legalább négy db népes
kocsi beszerzésére, hogy a ki- 
és beszállítási idő és a kocsi
manipuláció ideje is csökken
jen, hiszen a menetrend pon
tos betartása itt is egyik elő
feltétele lesz a zavartalan 
személyszállításnak. 111. an
nak, hogy a dolgozók időben 
érjenek a munkahelyekre és 
ugyanúgy haza 1st

A népszállításnál a pontat
lanság és lazaság a munkaidő 
és a szabadidő rovására megy. 
az idő pedig pénz, mely az ú) 
munkarendben sem lehet ke
vesebb. mint a régiben.

A szállítási dolgozók részé
ről is felvetődtek olyan prob
lémák, hogy a kereset keve
sebb lesz-e az új munkarend
ben, hisz megszűnnek a napi 
túlórák csökken a vasárnap* 
munka is.

Mező István
száll, körletvez
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Bemutatjuk szakosztályainkat:

Labdarúgó-szakosztály
Hét ország száztíz versenyzője

A felkészülés során Dara 
János edző nagy megterhelés
nek vetette alá a játékos ál
lományt. Arra törekedett, hogy 
nagyfokú állóképesség mellett 
a gyorsasága is fejlődjön a já
tékosoknak. Az alapozás jól 
sikerült, annak ellenére, hogy 
nem volt teljesen zavartalan, 
hiszen az örökös sérülések 
többször sújtották a keret 
tagjait. A Dunántúli Napló 
Kupa mérkőzéssorozat közben 
már megelégedéssel állapítot
ták meg szurkolóink, hogy ez 
évben egy teljesen megválto
zott szellemű, harcos, küzdő 
csapata lesz az Ércbányász
nak, amely képes jó játékkal 
az élmezőnyben végezni és a 
tavalyi sok bosszúságért kár
pótolni szurkolóinkat.

Nehéz indulás után...
Az első négy mérkőzésen 

sajnos nem így indult, mert 
mindössze három pontot sze
reztünk, sőt, hazai pályán 
szenvedtünk vereséget az igen 

.gyengén játszó Veszprémtől. 
’Ettől kezdve mintha kicserél
ték volna csapatunkat. Idegen
ben győzött Pápán, majd a 
kitűnő MAV-DAC ellen Győ
rött és hat fordulón keresztül 
csap egy pontot vesztettek. A 
Mosonl Vasas ellen azonban, 
ahol biztos győzelmet vártunk 
2:1 arányban vereséget szen
vedtünk. Sajnos, senki sem 
gondolta, hogy egy nagyon 
lelkes hazai csapattal, s ré
szünkre nagyon rosszindulatú 
játékvezetővel kerültünk
szembe. A következő mér
kőzésen, Szombathelyen vi
szont már kitűnő játékkal fe
ledtették a mosoni kisiklást. 
Labdarúgó-csapatunk az el
múlt évben a tavaszi szezon 
végén 12 ponttal 20:24-es gól
aránnyal az utolsó előtti he
lyen állt Jelenleg pozitív gól- 
aránnyal a siófoki mérkőzés 
után a harmadik helyet fog
lalja el labdarúgó-csapatunk.

Jó erőkből álló . második 
csapatunk több nagy gólará
nyú győzelmet is aratott a tar
talék-bajnokságban. ez gyakor
latilag azt jelenti, a jelenlegi 
tartalékbajnokság színvonalá
ban nem megfelelő arra, hogy 
a tartalék játékosokat jól fel
készíthessük az első csapatban 
való szereplésre. Ifjúsági és 
serdülő csapataink az elmúlt 
két é.vben nem sokat fejlőd
tek, de ennek objektív oka is 
van, mert eddig sem pályá
val sem öltözővel nem ren
delkeztek.

Figyelembe véve azokat a 
mostoha körülményeket,
amely között dolgozik labda
rúgó szakosztályunk Bujtor 
Béla szakosztályvezető irányí
tásával, csak az elismerés 
hangján lehet szólni munká
jukról, s eredményeikről, hi
szen még használható saját 
pályával mindig nem rendel
keznek és az edzőpályát sem 
sikerült teljesen használható 
állapotba hozni. A szakosz
tály munkáját még nagyban 
elősegítik a többi tisztség vi

Labdarúgó szakosztályunk 
lényegében egyidős a sport 
klubunkkal, amely azt jelen
ti. hogy tizenegy éve alakult. 
Tizenegy év alatt eljutni az 
NB II-be és ott sikeresen sze
repelni, az igen elismerésre 
méltó dolog bármely sportág
ban, de különösen a labda
rúgásban. Baranya megyében 
még a megyei bajnokság szín
vonala is lényegesen maga
sabb, mint más megyékben, 
így három év kellett ahhoz, 
hogy a megyei bajnokság élén 
végezve, az NB III-ba kerül
jön csapatunk. Az NB IlII-ban 
már lényegesen szerencsésebb 
volt labdarúgóink szereplése, 
s az NB I/B létrehozásával 
kapcsolatos átszervezés során 
labdarúgóink az NB II-be ke
rültek.

Végül bent maradtunk
Az NB II-ben töltött első 

év, 1967-ben nem mondható 
izgalom mentesnek, de végül 
28 ponttal és 41:38-as gól-

Í
ránnyal bentmaradtunk az 
(B II. nyugati csoportjában. 
L 'szakosztály vezetői min- 
enh elkövettek, hogy az 1967- 
9 év tapasztalatait levonva, 
legíelelően felkészüljenek az 
968. évi bajnokságra. A fel- 
dat világos volt, elsősorban 
csatársorunkat kellett meg

erősíteni, mert az volt a leg
gyengébb része a csapatnak. 
Különösen akkor derül ez ki, 
l);j figyelembe vesszük azt, 
$ogy 8 mérkőzésen nem rú
gott gólt csatársorunk és 12 
mérkőzésen mindössze egy-egy 
gólt rúgtak. Az első csapatban 
a múlt évben 21 játékos sze
repelt, az egységes csapat ki
alakítása szempontjából ez 
nem előnyös.

Az átigazolás során több 
tehetséges — főleg fiatal — 
játékos átigazolását oldotta 
meg a szakosztály vezetősége, 
így az Ércbányász játékosa 
lett Ágfalvi, Vojtek, Görgényi, 
Zoller, Vincze, Tóth, Lieber, 
Goretich és Szalai. Eddig az 
átigazolt kilenc játékosból hét 
sikeresen mutatkozott be, de 
Görgényi, Tóth, Lieber, Zoller, 
Vincze viszont állandó tagjai 
a csapatnak.

selők: dr. Szikszai Géza szo.- 
vezetö helyettes, Szmolka Jó
zsef intéző, de a megelége
dés hangján kell szólni Dara 
János edző tevékenységéről 
is. Természetes, hogy a szak
osztály eredményeiben benne 
van valamennyi szakosztály 
vezetőségi tag eredményes 
munkája és az üzemek nagy
arányú támogatása, különösen 
az I. Bányaüzem támogatása 
igen jelentős a szakosztály 
mindennapi életében.

Tovább a megkezdett 
úton

Reméljük, hogy labdarúgó 
szakosztályunk a jövőben to
vább halad azon az eredmé
nyes úton, amelyen elindultak 
és még sok örömet fognak 
szerezni vállalatunk vala
mennyi dolgozójának, szurko
lóinknak.

B. L.

Végre lesz 
saját pálya!

A Szigeti út és az Építők 
legényszéllójs közötti terüle
ten új sportpálya épül. Egyre 
Jobban kirajzolódnak a léte
sítmény körvonalai: füves lab
darúgópálya, bitumenes kézi
labda pálya, öltöző- és fürdő
épület, két salakos kézilabda 
pálya és salakos labdarúgó- 
pálya épül.

Sportkörünk új otthona lesz 
ez a létesítmény. Tiz éves 
működése alatt sok gondot, 
problémát, hátrányt jelentett 
a saját pálya hiánya együtte
sünket. Gondolom nem kell 
külön hangsúlyozni a ha
zai pálya előnyét. A megszo
kott környezet, a szurkolók 
biztatása óriási előnyt Jelent 
az otthon Játszó esapatnak. A 
létesítmény helyénél fogva a 
szurkolók igényelt Is kielégíti, 
hiszen a városrészhez közel, 
illetve szervesen hozzáépülve 
helyezkedik el.

A saját pálya hiánya első
sorban a labdarúgó és kézi
labda szakosztályok fejlődését 
gátolja. Csak elismerés illeti 
mindkét csapatunkat, hogy 
NB U-ig küzdötték fel ma
gukat, ilyen mostoha körül
mények között is. A pálya
hiányt azonban az utánpótlás
nevelés Igen megsínylette. Sa
ját nevelésű Játékosok beépí
tése az NB H-es csapatba 
csak nagylétszámú serdülő és 
Ifjúsági korú gyerekekkel tör
ténő tervszerű foglalkozás út
ján lehetséges.

Bérelt pályákon, csak a mi
nimális létszámú gárdával le
het foglalkozni, ahol a köte
lezően előirt csapatok baj
nokságokban történő szerep
lését biztosítják.

Saját nevelésű játékosok ne
velése llymódon e két szak
osztályunknál Is háttérbe szo
rult és csapatépítést kizáró
lag mát egyesületektől törté
nő átigazolással voltunk kény
telenek végezni.

Július 13-án és 14-én ren
dezi az Ércbányász Modelle
ző Klub a II. Mecsek Kupa 
nemzetközi körrepülő mo
dellversenyét. A Mecsek Ku. 
pa első versenye 1966-ban 
volt, akkor még csak hazai 
szinten. Két év telt el az
óta s az idén már 9 külföldi 
klub 45 versenyzője jelentet
te be részvételét erre a — 
mondhatjuk nyugodtan — 
Európa legrangosabb vetél
kedőjére. A szovjet váloga
tott és több nyugati klub 
mellett részt vesz versenyün
kön a teljes magyar élgárda, 
többek között a válogatott 
keret, akiknek ez jelenti a 
főpróbát a helsinki világ- 
bajnokság előtt.

Nehéz próba előtt áll mo
dellező klubunk Európa-baj- 
nok bronzérmes párosa a 
Molnár László—Kuti Imre 
kettős, ugyanis a Mecsek Ku. 
pa vándordíját egy eszten
deje ők védik.

A versenyt két kategóriá
ban bonyolítják le: a 2,5 cm3- 
es sebességi körrepülők és a 
Team Racing (túramodellek) 
kategóriájában. Az érdeklő
dök ezenkívül olyant is lát-

Sok bírálatot kapott egyesü
letünk azért is, hogy a tö
megsportnak nem adott meg
felelő segítséget. Az adott kö
rülmények között érthető, hi
szen a népszerű labdarúgó 
„Bányász-Kupa” lebonyolítá
sához is mindig pályát kellett 
szerezni.

Sokan emlékeznek rá, hogy 
emiatt mindig más-más he
lyen került sor a mérkőzések
re; a régi Traktor pálya, 
majd a Játszótér nagypályája, 
később kispályája, végül a 
Bánki Donát úti iskola kézi
labdapályája volt a mérkőzé
sek helye.

A létesítményeken belül vég
re a tömegsport Is helyet 
kap. Az egyik salakos kézi
labda pálya teljesen a tömeg
sport rendelkezésére áll majd 
és a tervekben szerepel külön 
tömegsport céljára öltöző és 
fürdő építése is.

A pálya felépülése az egye
sület érdekein túl egyúttal a 
városrész fiatalságának egyik 
problémáját Is megoldja. Vá
rosrészünk nő és egyre gya
rapodik. A felnövő generá
ciók sportolási lehetőséget kö
veteinek. Egyesületünk Oj- 
meesekalja sportkörének vall
ja magát, a ezt a funkciót 
csak pályánk felépülése után 
tudja Igazán megvalósítani.

A bitumenes pályán már 
játszanak a kézilabdázók. A 
labdarúgócsapat őszi mérkő
zéseit már a füves pályán 
szeretné Játszani. Azonban 
még sok munka van hátra. 
Elsősorban a nézőtér kialakí
tását kell legsürgősebben meg
oldani ahhoz, hogy az őszi 
mérkőzéseket itt lehessen le
bonyolítani.

Ezzel a pár mondattal úgy 
gondolom sikerült érzékel
tetni, hogy pályánk mielőbbi 
felépítése mindnyájunk közös 
érdeke. Játékosaké, szurkoló
ké, sportot szerető és kedv
telésből űzőké egyaránt.

Az építés eddigi eredménye 
egy nagy összefogás követ
kezménye. Az építés megkez
déséhez az anyagi bázist a 
megyei sportszervek biztosí
tották. Sokat segített a válla
lat gazdasági és társadalmi 
vezetése. A megvalósítás so
rán sokszázezer forintos tár
sadalmi munkát végeztek üze
meink dolgozói. Ezúton is kö
szönet illet mindenkit, aki tett 
valamit az ügy érdekében.

Még egy kis erőfeszítésre 
van szükség, hogy megtörtén
jen a pályaavatás. Ehhez a 
munkához kérjük minden 
sportbarát további segítségét.

— Rózsa Iván —
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hatnak szombaton, 13-án 
délután 6 órakor az Ércbá
nyász labdarúgó-pályán, ame
lyet — sajnos — még igen 
ritkán mutatnak be honi 
versenyzőink, ez a rádiótáv- 
irányításos modellek bemu
tatója lesz. Ezt két külföldi 
— s ha minden jól megy — 
klubunk egyik versenyzője 
produkálja.

A nemzetközi találkozó si
keres lebonyolítása érdeké
ben vállalatunkon kívül — 
amely a legmesszebbmenőkig 
támogatja versenyünket — 
szinte az egész város segít
ségét élvezzük. A Városi Ta

Sakkozóink 
féléves mérlege

Sakkszakosztályunk fél- 
évi munkájáról, a ta

vaszi egyéni és csapatver
senyeken elért eredmények 

' ről számolnak be az alább 
sorok. Természetesen az ér
tékelést az OB 11-ben sze
replő első csapattal kezd
jük.

Az idén joggal fűzhettünl 
szereplésükhöz bajnoki re 
ményeket, hiszen megerősö
dött élgárdánk az utóbb 
évek együtteseinél lényege
sen nagyobb játékerőt kép
visel. A sorsoláson kellemet
lenül ért bennünket a hír 
a tavalyi 9. helyezett FTC 
két mestert és több mester 
jelöltet igazolt, s ezzel a baj
nokság nagy esélyesévé lé
pett elő.

Az Ércbányász az első for 
dulókban gyengébb csapato
kat kapott ellenfelül, igt 
Szolnok és Tatabánya eller 
9:3, majd. Aszódon aratót 
12:0 arányú győzelme után 
négy ponttal vezettünk a ri
vális FTC előtt.

A jó kezdés optimistává 
tette együttesünket, de tud
tuk, hogy a neheze mé(, 
hátra van. S valóban, az O£ 
í-ből kiesett VTSK eller 
csak döntetlenre fűtötte 
erőnkből, majd a Pécsi Bá
nyász és a Veszprém eller 
győzött ugyan a csapat, de 
a vártnál kisebb arányban

A VII. fordulóban kerüli 
sor a rangadóra, sajnos szá
munkra nem a legkedvezőbt 
körülmények között, hiszen 
Kádár Gábor és Tóth Gyu
la betegség miatt nem áll
hatott a csapat rendelkezésé
re, Kocsis pedig a mérkőzés 
reggelén kapott katonai szol
gálatra behívót. Standard 
versenyzőink hiánya nagyon 
megmutatkozott: 9:3 arány
ban vereséget szenvedtünk, 
S bár a tavaszi szezon be
fejezése jól sikerült, a Fradi
val szembeni hátrányunk 
ezzel csak minimálisan csök
kent.

Milyen kilátásaink vannak 
a hátralévő 5 fordulóban? 
Az FTC előnye behozhatat- 
lannak látszik, de a tavaszi
hoz hasonlóan átlagteljesít
ménnyel a második helyre 
feltétlenül esélyes csapatunk. 
A bajnokság állása:

1. Ferencváros 71,0 pont
2. Ércbányász 61,5 „
3. VTSK 56,5 „
4. Láng 55,0, „
5. Bp. Előre 51,5 „
6. Veszprém 51,0 „
7. Zalaegerszeg 48,5 „
8. Izzó 44,0 „

Ságvárl 44,0 „
10. Győr 42,0 „
11. Tatabánya 41,5 „
12. Aszód 35,5 „

Pécsi Bányász 35,5 „
14, Szolnok 34,5 „

Az egyéni teljesítmények 
tekintetében Kádár Gábor áll 
az élen, a második táblán 
elért kiváló, I00°/o-os telje
sítményével. További jó 
pontszerzői voltak csapa
tunknak: Riblí Zoltán, Krisz
tián Gábor, Léránt Endre, 
Dr. Sándor György, Dr. Műm
mel Ede és Vertényi József.

Második csapatunk nagy
szerűen szerepelt a megyei
I. osztályban és óriási előny, 
nyel vezetnek a bajnokság
ban. A csapat magja két év
vel ezelőtt még a megyei
II. osztályban szerepelt, az
óta megerősödtek, létszám
ban megnövekedtek és ma 
már feltétlenül legjobbak •

nács, az MHSZ megyei Bi
zottsága, a megyei TS, a 
Centrum Áruház, Pannónia 
Sörgyár, Porcelángyár, Bőr. 
gyár. Állami Gazdaságok 
Pincegazdasága nemcsak 
anyagilag, hanem erkölcsileg 
is segítséget nyújtanak, de 
ezenkívül még hosszasan so
rolhatnánk azon vállalatok 
és intézmények neveit, akik 
mind segítik a versenyren
dezőség munkáját a siker ér
dekében. S itt, ezúton is kö- 
szönetünket fejezzük ki az 
Ércbányász Modellező Klub 
nevében önzetlen segítségük, 
ért. — NAR —

megyében. A legeredménye
sebb pontszerzők itt: Szilárd 
Miklós, Asztalos Ferenc, 
Ivánfi Kálmán, Békés Mik
lós, Czudar Sándor, Csente- 
rics Dezső, Lénárt Emil és 
Kardos Lajos.

Az egyéni versenyeken is 
a várakozásnak megfelelően 
jó eredményekkel rukkoltak 
ki versenyzőink.'

Az egyéni versenyek az 
országos egyéni sakkbajnok
ság rendszeréhez kapcsolód
nak. A városi döntőbe 10 
Ércbányász versenyző vere- 
kedte be magát. A siker 
folytatódott a megyebajnok, 
ságon: Kádár, Bereczki,
Krisztián és Demeter vég
zett az első négy helyen. 
Kádár betegsége miatt nem 
indult az országos vidéki 
elődöntőn, Bercczkit pedig a 
siketnéma világbajnokságon 
való sikeres részvétel miatt
— harmadik helyen végzett
— egyenesen az országos 
egyéni középdöntőbe emelte 
ki a Sakkszövetség. Demeter 
és Krisztián sikerrel vették 
az újabb akadályt is: holt
versenyben az első-második 
helyen végeztek. így ők kép
viselhetik sportkörünket, s 
egyben megyénket is a vi
déki döntőn.

Kamarás Lajos
szakosztályvezető

Hírek
a Szolgáltató
Üzemből
Az öntöde június 10-én 

teljesítette féléves tervét
*

A gépkocsijavítók üzembe
helyeztek az új, korszerű 
szervizberendezést, mosóhe
lyiséggel egybeépítve. A le
mosott kocsi továbbhaladva 
kerül a szervizhelyiségbe, 
ahol végzik a szervizmuká- 
latokat

*
Rózsa Ferenc szocialista 

épitöbrlgádja június 10-én 
felvonult Balatonfenyve8re a 
gyermeküdülő építéséhez.

AZ ÉDÜ-BÖL 
A napokban ünnepélyes

keretek között búcsúztatták 
el Jávori István elvtársat 
kollégái. Jávori elvtárs az 
ÉDÜ. személyzeti vezetője
ként kiváló, lelkiismeretes 
munkát végzett Ezen túl a 
SZOT Megyei Bizottságának 
tagjaként végzi, az eddigi
nél még felelősségteljesebb 
feladatát

«
Az ÉDÜ Szakszervezeti 

Bizottsága június hó végén 
tartotta beszámolóját az új
raválasztás óta eltelt több 
mint egyéves időszakot fel
ölelő munkájáról, majd az 
üzemi Szakszervezeti Tanács 
elé terjesztette megvitatásra 
és elfogadásra.

*
Épül az Éütl-ben az új só

tároló medence, mely több 
mint 400 t só befogadására 
alkalmas. Ez a létesítmény 
lényegesen egyszerűbb és ki
sebb energiával oldja meg 
a tömény sóoldat előállítá
sát. illetve továbbítását B 
technológia részére.


